
1 

 

Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 21/2017 - 28 pàgines 

Sessió ordinària del dia 16 de novembre del 2017 

 

El dia 16 de novembre del 2017, dijous, es reuneix a 

la Casa de la Vall, (nou hemicicle), el M. I. Consell 

General, en sessió ordinària convocada d'acord amb 

allò que estableix el Reglament de l'Assemblea i amb 

l'ordre del dia que figura en el Butlletí del Consell 

General núm. 83/2017, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta 

oral, (segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  

M. I. Srs. Vicenç Mateu Zamora i Mònica Bonell 

Tuset, Síndic General i Subsíndica General, 

respectivament, s'ha procedit a comprovar la 

presència dels membres, que ha quedat registrada 

d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sr. Miquel Aleix Areny 

M. I. Sr. Gerard Alís Eroles  

M. I. Sr. Marc Ballestà Alias 

M. I. Sr. Josep Anton Bardina Pau 

M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sr. Joan Carles Camp Areny 

M. I. Sr. Ferran Costa Marimon 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sr. Antoni Fillet Adellach 

M. I. Sr. Jordi Gallardo Fernàndez 

M. I. Sra. Sofia Garrallà Tomàs 

M. I. Sra. Rosa Gili Casals 

M. I. Sr. Carles Jordana Madero 

M. I. Sr. Pere López Agràs 

M. I. Sr. Josep Majoral Obiols 

M. I. Sra. Maria Martisella González 

M. I. Sr. Vicenç Mateu Zamora 

M. I. Sr. Antoni Missé Montserrat 

M. I. Sra. Carine Montaner Raynaud 

M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora 

M. I. Sra. Judith Pallarés Cortés 

M. I. Sra. Meritxell Palmitjavila Naudí 

M. I. Sr. Josep Pintat Forné 

M. I. Sra. Patrícia Riberaygua Marme 

M. I. Sr. Justo Ruiz González 

S’ha excusat l’absència de la M. I. Sra. Sílvia Eloïsa 

Bonet Perot i del M. I. Sr. Carles Naudi d’Areny-

Plandolit Balsells. 

També hi és present el M. I. Sr. Antoni Martí Petit, 

Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. Jordi 

Cinca Mateos, Ministre de Finances; Xavier Espot 

Zamora, Ministre d’Afers Socials, Justícia i Interior; 

Gilbert Saboya Sunyé, ministre d’Economia, 

Competitivitat i Innovació; Francesc Camp Torres, 

Ministre de Turisme i Comerç; Jordi Torres Falcó, 

Ministre d’Ordenament Territorial; Olga Gelabert 

Fàbrega, Ministra de Cultura, Joventut i Esports, 

Carles Àlvarez Marfany, ministre de Salut i Eva 

Descarrega García, ministra de Funció Pública i 

Reforma Administrativa. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa 

Besolí, secretari general del Consell General. 

(El M. I. Sr. Joan Carles Camp Areny, secretari de la 

Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 9.05h) 
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El Sr. síndic general: 

S’obre la sessió. 

Bon dia a tothom. 

Bé doncs, abans d’iniciar l’ordre del dia previst us 

recordo que segons disposa l’article 130 del 

Reglament del Consell General, el temps total per 

substanciar una pregunta, incloent també la rèplica i 

la dúplica, no pot excedir de vuit minuts dividits en 

parts iguals, i que finida la resposta del membre del 

Govern, si un conseller general ho sol·licita, el síndic 

general li concedirà la paraula per un minut per tal 

que formuli una repregunta estrictament sobre la 

mateixa matèria i el membre de Govern disposarà 

per a la resposta del mateix temps. 

Passem doncs, a aquest punt únic de l’ordre del dia:  

Preguntes al Govern amb resposta oral.  

Procedim a la primera pregunta. 

1- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Pere López Agràs, 

president del Grup Parlamentari Mixt, per 

escrit de data 6 de novembre del 2017, 

relativa a la no presentació dels comptes del 

Fons de Reserva de Jubilació al Consell 

General. 

Fou registrada amb el número 1335 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 83/2017, del 7 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Pere López. Teniu la 

paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Vist que la Llei 6/2015 del Fons de Reserva de 

Jubilació estipula en el seu article 37 que, -i cito 

literalment: “La comissió gestora del Fons de reserva 

elabora un informe anual de seguiment i control de 

l’evolució del Fons”. 

Vist que, segons es remarca a la Llei, -també cito 

literalment: “El president del Consell d’Administració 

de la Seguretat Social ha de presentar l’informe a la 

comissió legislativa del Consell General encarregada de 

la gestió de la seguretat social”, -tanco la citació. 

Vist que, fins al d’avui encara no ha tingut lloc la 

compareixença del president del Consell 

d’Administració de la Caixa Andorrana de Seguretat 

Social davant la Comissió Legislativa de Sanitat per 

presentar el referit informe. 

Es demana: per què no s’ha efectuat encara la 

compareixença per explicar els resultats de l’informe 

de seguiment i control del Fons de Reserva de 

Jubilació corresponents a l’any 2016? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel Govern té la paraula el ministre, Sr. Jordi Cinca. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

La veritat és que si tingués de respondre estrictament 

sense donar-li més tombs a la qüestió hauria de 

respondre que no li puc respondre a aquesta 

pregunta perquè és una qüestió que no competeix al 

Govern, seria el Consell General el que hauria de 

convocar o fixar la data d’aquesta compareixença. 

Però, en tot cas, per no portar a enganyar a ningú i 

vist que la pregunta en el seu text entrat diu 

textualment: “Pregunta que es formula al Govern en 

relació a la no presentació dels comptes del Fons de 

Reserva de Jubilació al Consell General” doncs, 

perquè quedi clar, aquests comptes van estar 

traslladats al Consell General amb data 30 de març 

del 2017 i tot just sis dies després, el 6 d’abril del 

2017, també va ser tramesa una carta signada pel cap 

de Govern a la Sindicatura, -i em consta que la 

Sindicatura la va trametre a les dues comissions 

competents-, demanant compareixença, en aquest 

cas, del president del Consell d’Administració de la 

CASS i del president de la Comissió Gestora del 

Fons de Reserva de Jubilació. A partir d’aquest 

moment, ja s’escapa de les atribucions del Govern 

fixar la data de la compareixença i tot el que es 

pugui esdevenir a partir d’aquesta. 

Per tant insisteixo, el Govern difícilment pot donar 

resposta a aquesta pregunta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la rèplica, Sr. conseller. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, avui ens trobarem amb vàries preguntes que 

afectin al Consell d’Administració de la CASS, 

també a la segona. Una de les consideracions que 

volia fer a la segona pregunta la faré ara. Al nostre 

entendre, el Consell d’Administració de la CASS és 

un consell d’administració polític presidit per 

persones nomenades pel Govern i, per tant, em 
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sembla que el Govern ha de poder donar resposta 

perfectament del que aquest Consell 

d’Administració fa, o no fa. 

Com que una mica imaginàvem la seva resposta i 

sobretot la seva manca de compromís en la resposta 

que finalment és el més important d’aquesta 

pregunta, jo no sé si vostès creuen que la culpa és 

dels presidents de les comissions que, en tot cas, són 

dues comissions: la de Sanitat i Finances, que s’han 

presidit per membres de Demòcrates per Andorra o 

responsabilitat del Consell d’Administració, que 

poder tornar a insistir a fer aquesta compareixença, 

en tot cas, la voluntat és no saber de qui és la culpa... 

Si vostè li vol passar als seus companys presidents de 

comissió, doncs ja s’ho faran entre vostès. La qüestió 

és que a data d’avui aquests comptes no s’han 

presentat, que els comptes de l’any 2015 els van 

presentar a mitges perquè era el primer any 

d’aplicació de la Llei, i finalment que vostès van fer 

una llei -que era la Llei del Fons de Reserva- que 

havia de portar una millor gestió, una major 

professionalització d’aquest Fons de Reserva, i en 

molts sentits les coses després d’aquesta Llei, van 

pitjor. 

En tot cas, ens sembla que un Govern seriós hauria 

d’agafar un compromís avui de dir-nos quan es 

presentaran aquests comptes perquè hi ha una 

obligació legal de fer-ho i sobretot a veure si l’any 

que ve, l’any 2018, si encara som a temps i aquesta 

legislatura no s’escurça, tenim la sort des de què per 

primera vegada des què s’ha aprovat la Llei les coses 

es facin correctament. 

No afegiré res més. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la dúplica, Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, el Govern sovint probablement no ho fa prou 

bé. També penso que és un Govern que li costa poc 

acceptar quan s’equivoca i li costa poc rectificar 

però, insisteixo, en aquesta ocasió no li pot traslladar 

la responsabilitat al Govern, i no és una qüestió de 

culpes com molt bé diu vostè, lluny de la meva 

voluntat de traslladar la culpa a cap dels dos 

presidents de les dues comissions amb independència 

de quin partit sigui. En tot cas, si tinc de traslladar 

alguna culpa només puc que traslladar-li a vostè 

mateix que no sé si s’ha adreçat als presidents de la 

comissió que hi hagi aquesta compareixença, que és 

el que pertocaria en aquestes circumstàncies perquè 

el Govern, insisteixo, va traslladar a la Sindicatura la 

petició demanada, d’altra banda, dels propis 

presidents del Consell d’Administració de la CASS i 

de la Comissió gestora de comparèixer. De fet, no 

seria la primera vegada que compareixen, recordo 

que al mes de març d’aquest mateix any 2017 ja van 

comparèixer davant de les dues comissions; diria, 

fins i tot, que es va arribar a fixar una data... -com 

vostè deu saber perquè és membre de la comissió i 

també va rebre aquesta carta-, es va fixar una carta, 

per raons d’agenda que desconec al final no es va 

donar aquesta compareixença; amb posterioritat el 

propi president de la comissió es va tornar a adreçar 

a la comissió per tornar-hi... Escolti! Hi ha pendent 

aquesta compareixença quan vulguin estic a la seva 

disposició i, a partir d’aquí, ell penso que ha fet el 

que havia de fer i naturalment té tot el suport del 

Govern en la seva actuació perquè s’ha posat a 

disposició de les dues comissions, com no pot ser 

d’altra forma. 

Però el més important, vostè en el seu exposat ara ha 

tornar a incidir en què no s’han presentat els 

comptes... els comptes els té vostè des del 30 de 

març a la seva disposició i estic segur que la 

Sindicatura els hi va traslladar com és pertinent i, 

per tant, els té a la seva disposició. Altra cosa és si hi 

ha hagut la compareixença que, insisteixo, s’ha posat 

a la seva disposició. 

I finalment, vostè ens ha fet aprofitar, com no pot ser 

d’altra manera, suposo que és l’única justificació de 

la pregunta perquè fer una pregunta com aquesta en 

relació a una cosa que vostè ja té la resposta no té 

massa sentit. 

Ha intentat traslladar aquesta idea de què es va fer la 

Llei del Fons, no tingui cap dubte, el Fons està 

bastant més ben gestionat i sobretot la valoració de si 

el Fons està més ben gestionat, o no, s’haurà de fer a 

anys vista, quan veiem els resultats però, que està 

més controlat, més ben gestionat, més 

professionalment també gestionat... doncs, no en 

tingui cap dubte perquè era la vocació i perquè hi ha 

les persones al front per fer-ho que fins ara no hi 

havien estat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta... 

Sr. conseller...  

Per una repregunta, Sr. conseller... 
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El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, les culpes del PS s’estenen a totes les 

responsabilitats. És a dir, culpar a un simple membre 

de la comissió de què no s’hagi fet aquesta 

compareixença em sembla realment 

desproporcionat. 

Però, en tot cas, si vostès no volen assumir la seva 

responsabilitat i sobretot si no agafa cap compromís 

de quan es farà això ja que els comptes no s’han 

presentat, perquè no voldria deduir... -i aquesta és la 

repregunta- de la seva contesta, Sr. ministre, que les 

lleis no s’han de complir. És a dir, quan diu... -i la 

pregunta conté el redactat concret de la Llei-, quan 

diu que el president del Consell d’Administració ha 

de presentar davant del Consell General entén, vostè 

Sr. ministre, que això s’ha de fer, que no n’hi ha prou 

que s’hagi enviat aquest document en la tramesa que 

hi hagi o que s’hagi publicat, sinó que la llei s’ha de 

complir. 

Li demano al Sr. ministre si vostè creu que les lleis 

s’han de complir i si quan es diu que el Consell 

d’Administració, el president, ha de comparèixer a la 

comissió per explicar aquest informe, queda suplert 

en el fet de què aquest informe s’hagi enviat per 

correu electrònic. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Té la paraula el Sr. ministre i després donaré la 

paraula al Sr. Miquel Aleix per al·lusions. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

Primer, li he dit que no és la voluntat del Govern 

traslladar culpes a ningú però que, en tot cas, si vostè 

creu que les culpes han de ser dels presidents o de 

qualsevol membre de la comissió, inclòs vostè que 

podia haver demanat al president de què insistís en 

poder fer aquesta compareixença a la qual, insisteixo 

també, el president de la CASS s’ha ofert per escrit i 

després verbalment. Per tant, no vulgui vostè 

tergiversar. 

S’han de complir unes lleis, òbviament s’han de 

complir les lleis però difícilment podem fer més. Per 

carta li diem: “Està a la seva disposició el president de la 

CASS i el president de la comissió gestora perquè siguin 

convocats per explicar l’informe de gestió del fons de 

gestió de la CASS i la memòria anual”. A partir d’aquí, 

com vostè pot imaginar, i puc suplantar a la 

comissió, ni el Govern pot suplantar a la Sindicatura 

i, per tant, no puc fixar jo la data de la convocatòria, 

ni puc fixar l’ordre del dia de la comissió legislativa. 

Està des del mes d’abril a la seva disposició el 

president i, en el moment en què sigui convocat no 

tingui cap dubte de què compareixerà. Si aquest és el 

compromís al que vostè es referia doncs, és que és un 

compromís reiteratiu des del 6 d’abril del 2017. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Miquel Aleix. 

El Sr. Miquel Aleix: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri Sr. Pere López, jo ja el vaig informar l’altre dia 

en què vam fer la Comissió de Finances, que vostè si 

hagués tingut com a mínim la voluntat com a 

membre de la Comissió de Finances, quan va 

plantejar la pregunta escrita sabia exactament de què 

havíem tingut la possibilitat de tenir aquesta 

compareixença del president de la seguretat social i 

dels membres del Fons de gestió, del Fons de pensió, 

però que per motius d’agenda no va ser possible la 

compareixença que estava prevista per primers de 

maig. A posteriori no va poder ser tampoc possible 

coordinar una reunió entre les dues comissions 

implicades, Sanitat i Finances, i vostè sap que 

segurament si vostè hagués insistit amb galanteria 

parlamentària prop dels presidents de la comissió. 

Ara, si vostè vol aprofitar això per fer-ne, a nivell 

polític, un enfrontament entre els presidents de les 

comissions de Finances i Sanitat amb el propi 

Govern, no ho aconseguirà. 

És evident que hi ha hagut un lapsus de temps que 

s’ha esgotat durant l’estiu perquè no es va poder 

comparèixer. Després, a posteriori, tampoc hi ha 

hagut la celeritat per fer-ho però, no es preocupi que 

ja tornaré a parlar amb el president del Consell 

d’Administració de la Caixa Andorrana de Seguretat 

Social perquè comparegui en base a què ens puguem 

coordinar amb la Comissió de Finances al més aviat 

possible. 

És clar, és evident que no és Govern el que ha de dir 

quan compareixerà sinó que la demanda està aquí, la 

demanda havia quedat obviada i, a partir d’ara ja 

l’actuarem. Ara, el seu fairplay polític a nivell de 

membre de la comissió penso que hauria pogut ser 

un altre que el que no fa actualment avui en aquesta 

sessió de Consell General. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Jordana li demanaria brevetat. 

El Sr. Carles Jordana: 

Sí, Sr. síndic. Només per complementar les paraules 

del company. 

Afegiré que justament sent els presidents els que 

som, sempre hem buscat no imposar una data i es 

mirava sempre de tancar una data que convingués a 

les dos comissions perquè tothom pogués assistir-hi. 

Llavors Sr. López, jo també li reprotxaré aquesta 

manca de galanteria perquè justament si s’anava 

posposant la data de compareixença era perquè o 

una comissió o l’altra comissió no li convenia la data. 

I, al final, quan es va poder tancar una data, no 

recordo si era perquè el president de la comissió o el 

propi president del Consell d’Administració no li 

anava bé per raons d’agenda, i aquí es va deixar 

posposar. Però sempre, en tot moment, s’ha evitat 

d’imposar una data per mirar que convingués a dos 

missions. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Bé, faig un comentari igual que la resta de consellers, 

ja que tothom té l’oportunitat de fer un comentari, si 

m’ho permet Sr. síndic. 

Bé, els dos presidents que han intervingut ara saben 

perfectament que quan els convé -i ara ho 

comentàvem amb els companys- tirar endavant 

alguna compareixença o alguna reunió doncs, la 

tiren endavant de vegades tot sovint. Hi ha 

coincidència amb les altres o amb els calendaris, i en 

altres moments quan no hi ha vostès tiren 

endavant... Per tant, vostès han d’assumir la seva 

responsabilitat de què això no s’hagi fet i en tot cas, 

crec que avui hagués estat molt honest dir que hi ha 

hagut un error, que s’ha de solucionar i que al més 

aviat possible aquest error es subsanarà. 

Pretendre que això és culpa dels altres... Estem tant 

acostumats que quasi, quasi sona com habitual però 

és la seva responsabilitat, és el president de la 

comissió, el president del Consell d’Administració 

també pot insistir i, a partir d’aquí, siguin honestos, 

diguin: “No ho hem fet bé, agafem un compromís en 

quinze dies o amb tres setmanes i això quedarà 

solucionat”, i seria bastant més honest que intentar 

passar la culpa als altres. Estan tant acostumats que 

sembla habitual, però crec que és molt poc honest 

políticament. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, passaríem a la segona de les preguntes 

presentades. 

2- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Pere López Agràs, 

president del Grup Parlamentari Mixt, per 

escrit de data 6 de novembre del 2017, 

relativa a les propostes de mesures per 

garantir la sostenibilitat dels comptes de la 

CASS. 

Fou registrada amb el número 1336 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 83/2017, del 7 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Pere López. Teniu la 

paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Vist que, en el debat monogràfic sobre Política 

Social, celebrat el passat 18 de novembre de 2016, 

els grups parlamentaris van aprovar una proposta de 

resolució mitjançant la qual es demanava a Govern, 

-i torno a citar literalment-, que: “Encomani a la 

CASS que presenti l’estudi actuarial que contingui les 

propostes i actuacions necessàries, així com la 

planificació d’implementació de les mateixes per millorar 

la sostenibilitat del sistema de pensions”. 

Vist que en la dita proposta de resolució es donava 

un termini de tres mesos per enllestir aquesta petició 

i que, al dia d’avui, encara no s’ha presentat al 

Consell General un calendari amb les propostes i 

actuacions a implementar. 

Vist que fa temps que es parla dels problemes de 

sostenibilitat futura del sistema de pensions i de la 

urgència de prendre mesures, fet que contrasta amb 

aquest retard a l’hora de presentar les possibles 

actuacions a implementar per garantir-ne la 

sostenibilitat. 

Vist també la resolució acordada entre els grups 

demòcrates i liberal en relació a determinades 

mesures per reduir la despesa sanitària com ara 

l’augment del co-pagament, la no-cobertura d’actes 

generats per prestadors no convencionats, la taxa 
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sanitària o l’eliminació de determinats serveis de la 

cartera de serveis entre altres que es recullen ja en el 

pressupost per l’exercici 2018 presentat per la CASS. 

Es demana -són dues preguntes-: “Per què no s’ha 

presentat encara el llistat de propostes i actuacions 

necessàries per garantir la sostenibilitat del sistema 

de pensions que es va encomanar a la CASS per part 

del Consell General? Quan pensa el Govern regular 

les mesures previstes en el pressupost de la CASS per 

l’any 2018? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel Govern té la paraula el ministre, Sr. Carles 

Àlvarez Marfany. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

El passat 18 de novembre del 2016, tal com vostè em 

recorda i ja m’anticipo fa un any, una resolució del 

Consell General demanava al Govern propostes i 

calendari d’actuacions per fer sostenible el sistema 

de pensions. 

En aquest sentit els informo que ja hem avançat 

respecte a aquesta resolució, ja hem tramès al 

Consell General, -que espero que tinguin-, l’estudi 

que va encarregar a la CASS sobre la situació de la 

branca de jubilació; i l’estudi és l’estudi sobre la 

situació de la branca de jubilació i simulacions de 

tests de sensibilitat en funció de diferents escenaris. 

Aquest estudi permet conèixer quines són les 

diferents actuacions que caldria fer per intentar fer 

sostenible el sistema de pensions i crec que és el 

document sobre el qual hem de treballar tots plegats. 

Dic tots plegats perquè el passat mes de setembre en 

el Debat d’orientació política hi ha una altra 

resolució del Consell que encarregava al Govern la 

creació d’una Taula de treball sobre la sostenibilitat 

de les pensions en presència del Consell General i la 

CASS. De fet, aquesta Taula no s’ha creat encara i 

tenia previst aquest dilluns parlar amb vostès en 

l’altra Taula que hi ha creada que faré esment a 

continuació, que contestaria la segona part de la 

pregunta que es refereix a la resolució que es va dur 

a terme en el debat de Sanitat que se’m va 

encomanar com a ministre que liderés una reunió 

amb les forces parlamentàries per analitzar, entre 

altres qüestions, la reducció del dèficit anual de la 

branca de malaltia. 

Com vostè sap, s’han dut a terme aquest estiu una 

primera reunió i dilluns vinent en farem la segona. 

Així doncs, en el marc d’aquestes reunions podrem 

tractar les mesures previstes en el pressupost de la 

CASS 2018 a la que vostè fa esment en la seva 

pregunta, i estic segur que podem consensuar entre 

tots, entre totes les forces polítiques les mesures a 

prendre per garantir la sostenibilitat del nostre 

sistema sanitari. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la rèplica, Sr. conseller. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, com deia el Sr. ministre, aquesta 

setmana hem rebut un document per part de la 

CASS contenint un estudi en relació a les pensions. 

Al nostre entendre, aquest document que hem pogut 

estudiar de manera molt primària no dóna resposta a 

l’acord o a l’encàrrec que es va fer per part del 

Consell General, i que segur que vostè coneix bé, 

demanava que en tres mesos -tres mesos que estan 

molt vençuts perquè vencien al març d’aquest any- 

es demanava un calendari concret i de propostes, no 

uns estudis de sensibilitat de determinats paràmetres, 

sinó que es demanava concretament quines mesures 

s’havien d’aplicar i en quin moment aquestes 

mesures s’havien d’aplicar. 

En tot cas, després, tindrem ocasió també de fer-li 

algunes repreguntes sobre algunes d’aquestes 

recomanacions que es fan perquè tot i que l’estudi, 

no és el que havíem demanat, al nostre entendre -no 

sé com ho veurà el Govern-, en aquest estudi es 

proposen mesures com retardar l’edat de jubilació, 

com no incrementar les pensions d’acord amb l’IPC, 

o l’adaptació del factor de conversió. En tot cas, 

després li preguntaré en concret sobre alguna 

d’aquestes mesures que es recullen en aquest 

document. 

En tot cas, totes aquestes mesures són mesures 

destinades clarament a baixar encara més les 

pensions, tant les pensions vigents com les futures 

pensions que es puguin generar en el nostre sistema 

de pensions. 

També, una part de la pregunta fa referència -i no 

m’ha contestat en aquesta primera intervenció- a les 

mesures que es recullen ja en el pressupost de l’any 

2018, un pressupost que segur que el Govern va 

analitzar de manera detinguda perquè el Govern 

doncs, l’aprova, en el que es plantegen tota una sèrie 

de mesures, com deia en la pregunta, algunes de les 

quals ja eren en l’acord de resolució que van aprovar 

els grups Demòcrata i Liberal, i es parla per exemple: 
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d’eliminar serveis de la cartera de serveis, es pala de 

limitar l’oferta de professionals o de no cobrir 

determinats actes no convencionals. 

Crec, Sr. ministre, que avui ens ha d’explicar vostè 

quins són... -perquè el pressupost de la CASS ens diu 

que ja està elaborat amb aquests criteris-, quins són 

aquests serveis que es deixaran de cobrir. També 

parla d’exclusions en odontologia i també parla de 

canvis en les prolongacions en els tractaments de 

fisioteràpia. 

Contràriament al que realment diu el pressupost de 

la CASS, aquests dies hem sentit parlar de què la 

psicologia quedarà coberta per la CASS, que els 

dietistes i els nutricionistes també entraran en la 

cartera de serveis, i potser no ho hem sabut llegir-ho 

prou bé -però estarà bé que vostè ens ho expliqui-, 

aquestes noves inclusions no les hem sabut trobar en 

el pressupost de la CASS... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Pere López: 

Sí que hem sabut trobar les que es trauran però sí 

que hem sabut trobar aquests allargaments. 

Per tant, penso que és hora de deixar de mentir 

deliberadament sobre aquestes qüestions i explicar 

clarament quins són els serveis que es pretenen 

eliminar de la cartera de serveis i les prestacions que 

es pensen eliminar, i no crear falses expectatives 

sobre futures cobertures que no es recullen realment 

en el pressupost de la CASS per l’any 2018. 

Gràcies Sr. síndic, i ara faré més repreguntes. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, referent a les mesures de pensions, aquest estudi 

que hem encarregat a la CASS que és aquest estudi 

que he esmentat abans sobre les simulacions de test 

de sensibilitat en funció dels diferents escenaris, crec 

que és una eina bàsica per poder prendre decisions. 

També és veritat que aquestes decisions intentarem 

prendre-les de la forma més consensuada possible. 

Per això en el Debat d’orientació política vostès van 

aprovar una resolució en la que deia que s’ha de 

crear una taula en la que hi hagi el Consell General, 

el Govern i la CASS per prendre decisions. 

A partir d’ara jo crec que és molt important tirar 

endavant aquesta taula que, de fet ja els volia 

proposar la seva constitució, per poder per mitjà 

d’aquest document tirar endavant aquestes mesures 

o fer una reflexió sobre aquestes mesures. És veritat, 

aquestes mesures, evidentment aquí hi ha unes 

proposades que a priori no agraden com totes les 

mesures que han de portar a la sostenibilitat del 

sistema en un temps que l’envelliment de la població 

i els llistats d’avaluació de la població estan 

augmentant i estan encarint, i són superiors al que 

s’està portant al sistema, però bé, s’hauran de 

prendre decisions. I jo crec que és en el marc 

d’aquesta taula que vostès en el mes de setembre van 

acordar crear i que tirarem endavant, i aquest 

document que arriba una mica tard, és veritat, però 

bé, quan s’encarreguen aquests documents es dóna 

un temps i les empreses que els fan doncs, se’l 

prendran... tindran les seves raons perquè siguin tan 

llargues. Però, ja li dic que no hi ha hagut un especial 

interès en retardar aquest tema. 

Per tant, em remeto a aquesta taula per poder 

estudiar aquestes mesures, per estudiar aquest 

document, es farà venir gent de la CASS perquè ens 

l’expliqui i començar a treballar tots plegats, de 

forma consensuada que crec que en temes sanitaris i 

en temes de pensions hi hem d’anar tots junts i 

poder buscar unes solucions per fer sostenible el 

sistema. 

Quant a les mesures... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, Sr. ministre. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Sí. Quant a les mesures del pressupost de la CASS, 

evidentment són unes mesures en què s’hi està 

treballant, moltes són coincidents amb la reforma 

sanitària i moltes coincideixen també amb les que es 

tracten en aquesta taula que tenim creada arran de 

la resolució del Debat de sanitat del mes de juny i 

aquests dies, el proper dilluns concretament que 

tenim una altra reunió malgrat la complexitat que 

sempre trobem per reunir totes les forces 

parlamentàries i trobar una data que convingui a 

tothom, doncs tractarem aquest tema i buscarem 

consensuar les mesures per poder fer el sistema 

sanitari el més sostenible possible. 

Referent a... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, Sr. ministre. 
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El Sr. Carles Àlvarez: 

Si un cas, ho comentaré més tard. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, en tot cas li donaré l’oportunitat de contestar 

alguns dels temes perquè la meva intenció és de fer-li 

unes quantes repreguntes. 

Volia preguntar-li, en primer lloc, si el pressupost de 

la CASS el Govern l’ha aprovat? Cosa que crec que 

sí perquè és obligatori per llei, i també si el document 

aquest que ens han tramès mitjançant carta del cap 

de Govern, el document aquest de les simulacions 

elaborades per la CASS, també ha estat aprovat pel 

Govern o com a mínim ha estat analitzat pel Govern 

en sessió de Consell de ministres, com crec que 

correspon abans de la tramesa que ens ha fet el cap 

de Govern. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, aquest document, ja li dic, es va entregar al 

Govern, es va comentar, el que passa és que sí que és 

veritat que necessita un estudi i un anàlisi més 

profund, i evidentment la gent que l’ha fet està 

cridada també a què es puguin donar explicacions, i 

ho farem a nivell de Govern i també a nivell dels 

grups parlamentaris. 

Referent al que li deia de les mesures que 

acompanyen al pressupost de la CASS, el pressupost 

de la CASS són mesures que ja li dic que eren 

coincidents, parlen de cartera de serveis, parlen de 

logopedes, parlen de fisioterapeutes, parlen de 

l’ortopèdia... Bé, això són professionals, són actes 

mèdics que estan sotmesos sempre doncs, a estar 

controlats o revisats per la cartera de serveis i estan 

també pendents de les decisions que es prenguin en 

el decret de cartera de serveis. I aquí també entraria 

el que són psicòlegs i nutricionistes. Evidentment, 

són professionals sanitaris que fan actes sanitaris amb 

evidència científica i aquests dos professionals s’han 

d’incloure dins del decret de cartera de serveis, el 

que no vol dir que siguin automàticament els seus 

actes convencionats o finançats per la CASS... 

El Sr. síndic general: 

Ha d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

...per fer-ho després han de passar per la cartera de 

serveis i s’ha d’analitzar el moment oportú, la 

quantitat, els supòsits perquè aquests actes estiguin, 

o no, convencionats o finançats pel sistema sanitari 

públic. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Amb referència al document de les pensions de la 

CASS diu que es va comentar a Govern, no sé si es 

va comentar com les notícies al diari, com els 

resultats del futbol o es va analitzar d’una manera 

una mica més aprofundida perquè, és clar, dir que es 

va comentar estaria bé que ens digués com es va 

analitzar aquest document. Penso que un document 

així no crec que es pugui dir que es va comentar; 

suposo que es va aprovar, -que és el que jo 

demanava-, es va aprovar previ a la tramesa al 

Consell General. 

En aquest document es parla de què una de les 

mesures que s’han de prendre o que considera el 

Consell d’Administració i que, per tant, considera el 

Govern perquè el Govern ha nomenat aquest 

Consell d’Administració; aquest Consell 

d’Administració elabora uns informes que van al 

Govern i el Govern els aprova. Mesures com la 

d’endarrerir l’edat de jubilació -el punt 3 de la pàgina 

4 de l’informe elaborat per la CASS que segur que 

vostè té aquí, i que també va ser comentat amb els 

seus companys de Govern-, i també adaptar el factor 

de conversió de les pensions. Diu que l’actual factor 

de conversió, -perquè tothom ens entengui el factor 

de conversió són els anys en els quals es paga la 

jubilació-, per tant, si s’allarga el factor de conversió 

vol dir que les pensions es baixen. 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant, si us plau. 
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El Sr. Pere López: 

Sí. Com que el Govern comparteix aquestes mesures, 

li voldria preguntar al Sr. ministre, quan creu el 

Govern que s’ha d’arribar a aquesta edat de 

jubilació? I quina és l’adaptació que s’ha de fer 

d’aquest factor de conversió tal i com es recull en el 

document presentat per la CASS i aprovat pel 

Govern? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Té la paraula el Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, molt breument i ens partirem aquest torn de 

pregunta perquè així podrem complir el temps. 

Miri senyor, vostè sap exactament com funciona i 

quan es presenten les memòries de la seguretat 

social. 

Vostè segurament amb el seu Govern les va... cada 

vegada que fan suggeriments, els donen per bons. Si 

vostè tira, doncs de memòria, hi ha moltes coses que 

es van donar per bones i no es van aplicar en el seu 

moment. Dic això, i li passo la pregunta -la part de la 

contesta- també al ministre de Finances, perquè no 

en aquesta legislatura, no en aquest pressupost... fa 

molts i molts anys que la seguretat social fa propostes 

i aquestes propostes són propostes de la seguretat 

social. Altra cosa és que totes i cada una d’elles 

s’apliquin o no s’apliquin. Més li diré, si tira vostè del 

seu, de quan es va fer la memòria del pressupost... la 

memòria de la CASS i dels suggeriments que feien, 

jo ja sé que no li he de fer preguntes... Vostè les va 

aprovar? Vostè les va complimentar? Ni les va 

aprovar, ni les va complimentar. 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. cap de Govern: 

I vostè ho sap. 

Per tant, jo no gosaré com vostè fa amb tanta 

habilitat de dir que aquí es diuen mentides, i en tot 

cas, jo aquí faig un recordatori que s’ajusta a la 

realitat. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Molt breument, Sr. Jordi Cinca teniu la paraula. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

Molt breument i per complementar el que... 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López, faci el favor... 

Sr. Jordi Cinca teniu la paraula. 

El Sr. Jordi Cinca: 

I per complementar el que acaba d’explicar el cap de 

Govern. 

De fet, aquest debat que estem tenint avui, no és la 

primera vegada que el tenim. El Sr. Pere López cada 

vegada que hi ha el pressupost de la CASS ens 

recorda les mesures que proposa la CASS, i ja hem 

tingut aquest debat aquí. 

Perquè tothom ho entengui, la CASS presenta el seu 

projecte de pressupost, de fet, el presenta després 

d’haver-lo aprovat al Consell d’Administració, 

aquest Consell d’Administració que segons el Sr. 

Pere López és polític, -al meu entendre, és 

representatiu dels afiliats a la CASS en les seves 

diferents branques, i a més a més, també té una 

representació per part del Govern com, de fet, 

prescriu la Llei- i, per tant, és un Consell 

d’Administració que el que fa és vetllar pels 

interessos de la CASS i dels seus afiliats, no pels 

interessos del Govern ni de ningú en particular. 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Jordi Cinca: 

El que fa amb potestat de les seves competències és, 

a més a més d’aprovar un projecte de pressupost que 

trasllada el Govern perquè alhora aquest el trasllada 

al Consell General i pugui incloure la transferència 

corrent que se li ha d’enviar a la CASS per poder 

equilibrar els comptes de la CASS, com també diu la 

Llei, a més a més vetllant pels interessos dels seus 

afiliats proposa, -i llegeixo textualment el títol: 

“Possibles mesures a prendre en relació a la branca 

general per l’exercici 2018”. Proposa... De manera que 

el Govern les pugui analitzar, les pugui estudiar i 

pugui veure si fent-se-les seves les vol traslladar a 

algun text legal perquè es puguin aplicar... 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre hauríeu d’acabar, si us plau. 
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El Sr. Jordi Cinca: 

...i això és el que es fa ara i s’ha fet durant tots els 

exercicis en què la CASS ha presentat aquestes 

mesures que són des de fa ja molts anys. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

És cert que aquestes mesures es proposen en cada un 

dels pressupostos, però també és cert que en aquest 

any 2018 a l’últim paràgraf d’aquest document, -que 

potser, com que el comenten i no entren en 

profunditat-, diu que el pressupost de la CASS de 

l’any 2018 s’ha fet sustentar sobre la base d’aquestes 

mesures, o que bona part d’aquestes mesures estan 

implementades. 

En altres anys, es recomanaven aquestes mesures, 

però aquestes mesures no estaven incloses en el 

pressupost, aquest any el pressupost de la CASS en 

l’últim i darrer paràgraf del document de la pàgina 

número 1, -que suposo que tots ho deuen tenir o 

almenys aquells que estan contestant- diu: “Aquest 

pressupost es sustenta -i estic llegint- en el fet de dur a 

terme algunes de les mesures, algunes que tindran un 

impacte immediat i altres que es desplegaran de manera 

progressiva”. Per tant, el que no s’hi val és d’una 

banda anar anunciant coses que no hi són, -i ara li 

demanaré com el tema dels psicòlegs i el tema dels 

nutricionistes-, i aquelles mesures que realment sí 

que estan incloses en el pressupost i que suposen 

retallades sanitàries en l’àmbit de l’odontologia, de la 

fisioteràpia, d’eliminar mesures convencionades, 

negar-se a donar la contesta i dir que això només són 

propostes que fa el Consell d’Administració perquè 

el Govern no compleix. 

Jo vull demanar al Sr. ministre, o al Sr. cap de 

Govern o al ministre de Finances, qui cregui que ha 

de contestar, en quina pàgina d’aquest pressupost 

s’explica que la psicologia, els dietistes i els 

nutricionistes, -que són informacions que han 

aparegut aquests dies-, passaran a formar part de la 

cartera de serveis quan justament el que es diu és 

que s’eliminaran... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Pere López: 

...serveis de la cartera de serveis en la mesura 

número 1 i en la mesura 7 parla de què es deixaran 

de pagar actes de professionals no convencionats. 

Per tant, el que vostès estan anunciant, jo crec que 

de manera falsa, perquè vull que ens expliquin en 

quina pàgina d’aquest pressupost es diu això, és 

mentida i en canvi aquelles retallades i aquelles 

modificacions... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Pere López: 

...i que sí que estan al pressupost no les estan 

explicant. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre, Sr. Àlvarez Marfany teniu la paraula. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, referent a aquestes mesures que diu vostè, 

implementar la història clínica compartida, s’està 

fent i es comença a fer ara. Potser no està 

pressupostat, tindrà un impacte positiu en les 

finances de la CASS. Jo no sé si l’han pressupostat, o 

no, però sí que li puc dir que està pressupostat al 

pressupost del SAAS i del ministeri per poder 

implementar aquesta història clínica compartida. 

Iniciar la implementació del metge de capçalera dins 

de l’orientació integrada? Escolti, ho estem fent i 

estem treballant amb el reglament que ordena el 

sistema sanitari públic. Establir reglamentació de 

criteris d’acreditació professionals de la salut que 

puguin signar conveni amb la CASS? Miri això ja 

està fet, el que passa és que potser vostè aquell dia 

estava distret o no va llegir els diaris. Revisar 

nomenclatures i tarifes? Bé, és una cosa que s’està 

fent, i això inclou l’ortopèdia, la logopèdia i després 

hi ha un altre tema que aquí no se’n parla i no té res 

a veure amb la CASS que és l’aprovació del decret 

de cartera en el qual s’està treballant. I li explico una 

mica o l’intento explicar que entenc que m’agradaria 

que s’expliqués amb més calma i potser ho hem 

d’incidir amb les reunions que fem consensuades 

amb aquest equip que estan presentades... 



Sessió ordinària del dia 16 de novembre del 2017 Núm. 21/2017 Diari Oficial del Consell General 

11 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

...tots els grups parlamentaris? Doncs bé, allà, a la 

cartera de serveis, al decret de cartera, s’està 

establint i allà s’han de contemplar totes les 

professions sanitàries! Siguin o no siguin finançades 

pel sistema sanitari públic i allà, si tenen evidència 

científica i són professions sanitàries, s’han de 

contemplar. I, l’únic que hem dit és que aquestes 

professions -o potser s’ha mal interpretat, o m’he 

explicat malament-, l’únic que hem dit és que 

aquestes professions sanitàries, psicòlegs i 

nutricionistes que no estan incloses o que fa temps 

que demanen que estiguin incloses dins del sistema 

sanitari públic, s’avaluïn i s’incloguin en aquest 

decret de cartera. D’aquí a què estiguin finançades 

pel sistema públic hi ha molts passos a seguir i hi ha 

una cartera de serveis entre mig que és qui ha de 

prendre aquestes decisions tant d’oportunitats 

econòmiques, tant de com ha de ser... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

...de com ha de ser la seva forma de finançament i 

amb quins supòsits, i qui ha de donar aquesta 

cobertura. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Hauríem d’anar tancant aquest debat. El que no 

podem fer és a través del format de preguntes, fer 

debats generals sobre la seguretat social. 

Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Sí bé, però fa poc vam fer un debat de polítiques 

sanitàries, però avui hem de poder posar algunes 

preguntes de mesures concretes. 

En tot cas, ara queda clar que allò que s’ha dit 

aquests dies que entrarà a la cartera de serveis 

s’avaluarà -en paraules tècniques reals del ministre- i 

es veurà si entra, o no entra, això no és el que vostè 

va dir l’altre dia a la ràdio i televisió pública; va dir 

que entrarien a la cartera de serveis, i el mateix ha 

dit amb els psicòlegs. Ara ens està dient que 

s’avaluarà i mirarem a veure si entren, o no entren, 

però en canvi... i vull que contesti de manera clara 

perquè la pregunta és molt clara i molt concreta: diu 

“Eliminació de la cobertura al 33% dels actes efectuats 

pels prestadors no convencionats així com la cobertura 

dels actes prescrits per aquests”... Quins? Digui’ns 

concretament quins són aquests que es volen 

eliminar? Perquè això diu clarament negre sobre 

blanc el pressupost de la CASS. Contesti realment 

quins són tots aquests actes que no es diu que 

s’estudiaran i s’avaluaran, sinó que al pressupost de 

l’any 2018 s’eliminaran. Digui’ns quins són, si us 

plau. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, jo crec que la pregunta del Sr. Pere López 

s’aparta del que és el literal de la pregunta 

presentada. De totes formes, si el ministre vol 

contestar... 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Ràpidament, miri, torno al mateix. Són propostes, no 

són propostes vinculants i que s’han d’analitzar. 

Intentarem ser positius i no caure en debats de 

l’absurd o debats estèrils. Hi ha una taula creada que 

estan tots els grups parlamentaris representats, entre 

ells vostès. Dilluns que ve hi ha una segona reunió, i 

aquests temes es tracten i es discuteixen allà i allà es 

veu el punt de vista, i a partir d’allà el Govern ja 

prendrà les decisions que escaigui. 

Però més endavant de considerar que els 

suggeriments de la CASS han de ser vinculants, 

doncs, crec que això és fals o és una mala 

interpretació que fa vostè. 

Així doncs, els remeto amb aquesta taula de consens 

que hem intentat des del primer dia que hi hagi un 

consens en temes sanitaris i semblaria que comencen 

a haver-hi consens en altres temes, doncs, més 

important encara com és el tema sanitari, doncs, 

crec que aquí ja hi ha un primer pas. En aquesta 

taula en parlarem, a més està dins dels punts de 

l’ordre del dia o dins de les resolucions que es van fer 

en el debat d’orientació sanitària, i per tant, els 

remeto a aquesta taula que si vostè no ve, designi a 

qui vulgui, la Sra. Gili ve normalment, doncs, en 

podem parlar tranquil·lament d’aquests temes i entre 

tots consensuar aquestes mesures que han de fer que 

el nostre sistema sanitari i el nostre sistema de 

pensions siguin sostenibles. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López:   

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Em sembla que això diu molt poc de la seva manera 

de fer política. Parlo del conjunt de Demòcrates per 

Andorra. És a dir, és una manera, al meu entendre, 

indigna de fer política. És a dir, fer falsos anuncis a la 

televisió pública, negar-se a contestar a les preguntes 

concretes de les mesures que es volen prendre i que 

ja estan contemplades al pressupost de la CASS. Un 

pressupost que està a tràmit parlamentari després 

que el Govern l’hagi aprovat, aprovat o si més no 

comentat. Ens sembla que no és una manera de fer 

política seriosa i és una manera que és un veritable 

engany als ciutadans.  

Si vostè no ens ho vol contestat, això està a tràmit 

parlamentari, això està discutit i tothom ho pot llegir 

i, en tot cas, ja ho hagués hagut de llegir. 

De la mateixa manera li demano quins serveis es 

volen eliminar de la cartera de serveis. El punt 

número 1 diu l’eliminació dels serveis no essencials 

de la cartera de serveis. Quins són aquells serveis no 

essencials que es consideren que no tenen evidència 

científica en base al qual s’ha aprovat el pressupost 

que està a tràmit parlamentari, que suposo que el seu 

Govern va aprovar. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Torno a fer la mateixa reflexió que abans. No voldria 

deixar passar això, li demanaria Sr. Pere López que 

retiri el terme indigne, perquè a mi em sembla que 

això ja estem passant del que seria la normalitat. Em 

sembla que avui tenim un debat una mica pujat de 

to. Són evidentment opinions subjectives, però 

indigne em sembla que és una paraula que no s’escau 

aquí. 

El Sr. Pere López: 

Sr. síndic, amb tot el respecte, evidentment com 

sempre, la segona part de la pregunta deia de manera 

molt clara quines mesures el Govern... 

El Sr. síndic general: 

Perdoni, m’estic referint al terme indigne. 

El Sr. Pere López: 

Sí, però em sembla no negar-se a contestar i que el 

Sr. ministre aquesta setmana ha estat a una 

entrevista a la ràdio i televisió pública a presentar 

unes mesures que es demostra ara, perquè no es 

poden explicar, no són certes... 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López, li torno a demanar que retiri el terme 

indigne. Hi ha moltes maneres de dir les coses i no 

cal utilitzar aquestes paraules, hi ha moltes paraules. 

El Sr. Pere López: 

No hi estic d’acord. És la seva proposta però no estic 

d’acord a fer-ho, perquè em sembla que no és una 

manera adequada de fer política enganyant als 

ciutadans de manera deliberada. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre... 

Sr. Jordi Cinca teniu la paraula. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

Amb tota la dignitat de la que seré capaç, intentaré 

respondre, i ho faré des d’algú que no té els 

coneixements sanitaris i, per tant, així potser 

planerament es podrà entendre més bé el que li 

estem intentant respondre des de fa estona, tant el 

cap de Govern com el propi ministre de Sanitat. 

El ministre de Sanitat, òbviament, no va enganyar a 

ningú, ni va mentir, ni evidentment va tenir cap 

comportament indigne quan va manifestar que s’està 

estudiant i que es té intenció de posar tota una sèrie 

de serveis dins de la cartera de serveis, tota una sèrie 

de prestacions dins de la cartera de serveis. 

El que s’ha d’entendre és que estan dins de la cartera 

de serveis no prejutja que després hagin d’estar 

coberts per la CASS. És una condició prèvia 

necessària fer el reconeixement de la vàlua sanitària 

de tota una sèrie de serveis per després poder ser 

analitzats fins a quin punt i amb quina quantitat han 

de ser coberts per la Caixa Andorrana de Seguretat 

Social. 

Aquest és el debat que ha iniciat per primera vegada, 

doncs, el Ministeri de Sanitat amb el seu ministre al 

front. I això és el que ens ha traslladat en diverses 

ocasions en el propi consell de ministres. I això és el 

que també es va debatre quan se’ns va presentar el 

Projecte de pressupost de la Caixa Andorrana de 
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Seguretat Social, el qual està fet en base a la 

legislació actual vigent, perquè no es pot fer el 

pressupost d’altra manera, només es pot fer en base a 

la legislació vigent. I que evidentment, tindrà les 

modificacions pertinents en els supòsits que en els 

propers mesos hi hagi canvis legislatius que tinguin 

afectació en el propi pressupost. 

Però en cap cas s’han recollit les -i torno a dir-ho 

com he dit abans- les mesures proposades per la 

CASS com a solució al creixement de la despesa 

pública. Aquestes hauran de ser debatudes. S’han 

creat els marcs de debat necessaris. El ministre ens 

explicava que el dilluns hi haurà una reunió en 

aquest sentit. I a mesura que algunes d’aquestes 

propostes siguin aprovades, doncs, evidentment 

tindran un reflex pressupostari en la gestió del 

pressupost del 2018. 

Però el pressupost del 2018 està fet en base a la 

legislació vigent. I per tant, no recull res que siguin 

només propostes, no podrà recollir res fins que no 

siguin fets aprovats. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Una última repregunta i tanquem el debat. 

El Sr. Pere López:   

Sí, una darrera pregunta. 

En tot cas, el Govern no té cap intenció de contestar 

i, per tant, també hi podem estar aquí fins a l’hora 

que vulguem. Ja hem vist que no hi ha cap voluntat 

de contestar. 

En tot cas estava mirant que un sinònim de digne és 

acceptable. A mi em sembla que el que està passant 

avui és inacceptable. Inacceptable perquè el Govern 

es nega a... 

El Sr. síndic general: 

Li agraeixo Sr. Pere López, si vostè considera que 

digne i acceptable són sinònims, jo segurament ho 

entenia de manera molt diferent. Si el que volia dir 

és que era inacceptable, doncs, em sembla que és 

una manera força més correcta de referir-s’hi. 

Continueu si us plau. 

El Sr. Pere López: 

El fet que sigui inacceptable, també crec que li pot 

arribar a atènyer a vostè Sr. síndic, vostè també ha 

de fer el possible perquè el Govern contesti les 

preguntes. I avui és evident que el Govern s’està 

negant. 

El Sr. síndic general: 

Si no li sap greu, ja intentaré fer jo la meva feina 

sense que vostè em digui com l’haig de fer. 

El Sr. Pere López: 

En tot cas, una darrera repregunta, i vist que, tot i 

que s’intenta comentar que s’inclouran serveis a la 

cartera de serveis, aquí en el pressupost de la CASS 

només diu que s’eliminaran, que s’eliminaran els 

actes no convencionats. I en tot cas, ja mirarem 

d’esbrinar-ho per altres vies, que s’eliminaran 

elements de la cartera de serveis. 

També es parla d’incrementar el copagament. No sé 

si per fer excepció en aquesta darrera pregunta, 

algun membre de Govern ens pot parlar de quin és 

aquest increment i quin seria aquest percentatge del 

copagament. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre, Sr. Àlvarez Marfany teniu la paraula. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, primer de tot agrair el Sr. Cinca que ha estat 

molt pedagògic. Jo crec que el Sr. Pere López serà 

capaç, si no m’ha entès a mi, suposo que el Sr. Jordi 

Cinca li haurà pogut aclarir més bé els conceptes. 

Bé, referent al copagament, sí és veritat, els 

copagaments s’hauran de revisar, i per tant, 

juntament, aprofitant la incorporació de la via 

integrada dins del sistema sanitari. Però bé, això és 

un tema que no depèn de Govern, sinó que s’ha de 

fer una modificació de la llei de la CASS per aquest 

supòsit. I per tant, seran vostès Srs. consellers els 

quals decidiran en quin grau i en quina mesura volen 

modificar aquest copagament. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies. 

Sr. Jordi Cinca molt breument, si us plau. 

El Sr. Jordi Cinca: 

En tot cas per complementar, i abans que es torni a 

dir que inacceptablement no contestem, el 
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pressupost no contempla aquesta mesura de variar. 

Com molt bé li deia, el pressupost s’ha fet en base a 

la legalitat vigent i la legalitat vigent ja preveu uns 

nivells de copagament. Si aquests canvien, 

evidentment tindran afectació pressupostària, però a 

hores d’ara no han canviat. Per tant, no estan 

reflectits en el pressupost. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Molt breument Sr. Pere López, molt breument i Sra. 

Judith Pallarés després. 

Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Molt breument Sr. síndic, però és que no és cert el 

que s’acaba de dir. És que és clar com que ja no són 

contestes sinó que són opinions, el pressupost està 

elaborat amb aquests criteris. Ho diu clarament 

negre sobre blanc. I per tant, és cert, aquestes 

mesures estan contemplades, perquè diu al darrer 

paràgraf que aquest pressupost s’ha elaborat tenint 

en compte aquestes mesures. I un dels punts que diu 

a part de dir que es deixaran de convencionar, de 

cobrir els actes no convencionats al 33%, diu tots, 

no diu quins sí i quins no, diu l’eliminació de tots els 

actes no convencionats, diu l’eliminació de la cartera 

de serveis, diu clarament incrementar, no trobo 

això... augmentar el copagament en algunes 

prestacions. 

Aquest pressupost s’ha elaborat amb aquests criteris. 

Avui vostès volen negar el que està aprovat per 

vostès. Però en tot cas, farem el possible perquè 

tothom ho pugui llegir perquè farem distribució 

d’aquest document. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. Judith Pallarés. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Gràcies Sr. síndic. 

La veritat és que ara a qui no li queda clar és a mi. 

Perdó, però voldria preguntar al Govern, si us plau, 

Sr. ministre, si amb el que s’ha inclòs al pressupost i 

tenint en compte que això no s’esmeni en el moment 

en què aquest pressupost pel pròxim any passi 

endavant, vol dir que els usuaris que van a un 

podòleg que se’ls hi torna normalment un 33%, ja no 

obtindran aquest retorn? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, això està garantit per la llei de la seguretat 

social. És a dir, el 33% aquest, si vostès no canvien la 

llei de la CASS, continuarà sent el 33%, per molt 

que es digui aquí o se suggereixi aquí en les mesures 

a prendre en relació... o als consells que dóna la 

Caixa Andorrana de Seguretat Social. Aquesta 

mesura és una mesura que està garantida per la llei 

de la seguretat social. Per tant, el senyor que vagi al 

podòleg o vagi a fora dels metges convencionats, se li 

continuarà pagant el 33% mentre no es variï aquest 

article de la llei de la CASS. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Passem a la tercera de les preguntes presentades. 

3- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Víctor Naudi 

Zamora, conseller general del Grup 

Parlamentari Mixt, per escrit de data 7 de 

novembre del 2017, relativa a la cotització 

dels treballadors per compte propi a la Caixa 

Andorrana de Seguretat Social. 

Fou registrada amb el número 1339 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 83/2017, del 7 de novembre 

Exposa la pregunta el Sr. Víctor Naudi. Teniu la 

paraula. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, doncs, per introduir la pregunta, vull posar en 

relleu el fet que entre la data d’entrada de la meva 

pregunta el dia 7 d’enguany i el dia d’avui dia 16, 

data en què el Govern ha de formular la seva 

resposta, el ministre d’Afers Socials, ha fet gala d’un 

sobtat interès i d’una extraordinària rapidesa per 

difondre als mitjans informatius aquella informació 
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que hauria d’haver entregat segons es va 

comprometre, quatre mesos abans. 

Aquestes presses de darrera hora deuen respondre al 

fet que postular a la successió del Sr. Toni Martí deu 

donar ales. 

Dit això passo a formular la pregunta per tal que 

se’ns expliqui per deferència i en seu parlamentària 

tal com ha de ser. 

Doncs, en la sessió ordinària del Consell General de 

preguntes al Govern celebrada el dia 9 de març del 

2017, el ministre d’Afers Socials, Justícia i Interior, 

avançava per una banda, que la mateixa setmana ja 

disposaria de la informació oportuna sobre els 

ingressos i els beneficis de les empreses i les persones 

que realitzen una activitat per compte propi, 

informació elaborada pel Departament de Tributs i 

Fronteres, i per altra banda, que en el termini de 

quatre mesos disposaria d’un estudi econòmic i 

jurídic a fi i efecte de proposar un règim objectiu de 

cotització per les persones que realitzen una activitat 

per compte propi, d’acord amb les premisses de la 

resolució que el Consell General va adoptar per 

unanimitat. 

Ateses aquestes consideracions es demana al 

Govern: 

Transcorreguts vuit mesos d’aquelles manifestacions, 

disposa ja el Govern de l’estudi econòmic i jurídic 

anunciat? I en quin punt es troba la proposta 

anunciada proposant un règim objectiu de cotització 

per les persones que realitzen una activitat per 

compte propi? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel Govern té la paraula el ministre, Sr. Xavier 

Espot. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Abans de respondre de forma concreta a la pregunta 

que formulava o que formula el conseller Naudi, 

m’agradaria respondre a les seves consideracions 

preliminars i ben poc oportunes, no? 

En primer lloc estigui tranquil perquè no postulo res, 

i en segon lloc, aquest sobtat interès i aquesta 

inusitada rapidesa que vostè s’atribueix, no és així. Jo 

tenia concertada una entrevista amb una periodista 

del Periòdic d’Andorra des de feia setmanes, i 

aquesta periodista va haver de, com és normal, 

preguntar-me al respecte d’aquesta qüestió, i per 

tant, jo li vaig respondre. 

No ho interpreti en cap cas com una falta d’educació 

d’avant la seva pregunta i ara intentaré, doncs, 

respondre-li amb una mica més de detalls per 

satisfer, doncs, la seva curiositat. 

Durant l’any 2017 s’han efectuat diferents reunions 

amb representants de la CASS, del Departament de 

Tributs i Fronteres i del Departament d’Estadística, i 

s’han analitzat les dades tributàries corresponents a 

l’exercici 2015 de fins a 2.670 persones que realitzen 

una activitat per compte propi. 

Així, doncs, en base a la informació de la renda neta 

ajustada de les persones que realitzen una activitat 

per compte propi, s’han estudiat diferents escenaris 

possibles amb l’objectiu de determinar, per a cada 

tram de renda, quina ha de ser la base de cotització 

de cadascuna de les persones que formen part 

d’aquest col·lectiu, comparant-la amb les bases de 

cotització actuals. La renda neta ajustada s’ha 

calculat a partir de la renda neta abans d’aplicar-hi 

les amortitzacions, però deduint-ne els tributs 

comunals i un 10% en concepte de despeses. 

Paral·lelament, s’està fent el mateix exercici prenent 

com a variable ja no la renda neta ajustada, tal com 

he esmentat, sinó els ingressos i beneficis de les 

persones que fan una activitat per compte propi. El 

resultat d’aquest estudi el tindrem en les properes 

setmanes. 

En qualsevol cas, tant si s’acaba optant per una o 

una altra de les variables objecte d’estudi, es preveu 

modificar les graelles de les cotitzacions a la CASS 

del col·lectiu de persones que realitzen una activitat 

per compte propi. Hi haurà més bases de cotització, i 

de les 4 bases actuals es passarà a 6 o 7 bases, per tal 

d’adequar al màxim les rendes netes o els ingressos i 

els beneficis, segons el cas, a la cotització que 

correspongui. Les bases seran a priori el 25%, el 50%, 

el 62,5%, el 75%, el 100%, el 125% i el 150% del 

salari mig. 

D’altra banda, s’ha encomanat ja a un despatx 

d’advocats del país l’elaboració d’un Projecte de llei 

de modificació de la Llei de la seguretat social que 

permeti implementar les noves bases de cotització de 

les persones que realitzen una activitat per compte 

propi. Aquest Projecte de llei es troba gairebé 

enllestit i només caldrà acabar d’incorporar-hi la 

variable en base a la qual correspon aplicar aquestes 

bases de cotització, un cop obtinguem els resultats 

del segon estudi a què m’he referit. Així doncs, tot fa 

pensar que abans d’acabar l’any o, com a màxim, 

durant el primer mes de l’any 2018 s’aprovarà i 

s’entrarà a tràmit parlamentari el Projecte de llei de 

modificació de la Llei de la seguretat social per 

modificar el règim de cotització dels autònoms. 

Gràcies senyor síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la rèplica, Sr. conseller. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé doncs, la tasca que ens pertoca fer als consellers 

generals en l’àmbit del seguiment i control de l’acció 

de Govern, malgrat a vegades pugui semblar 

recurrent, si més no té el mèrit de fer aflorar aquelles 

qüestions que el Govern treballa des dels seus 

departaments i que únicament acaben transcendint 

quan ja es troben materialitzades sota forma de 

projecte de llei. Doncs, aquesta vegada veiem que 

clarament com s’avança. 

Per altra banda, la insistència repetida sobre 

qüestions com la que tractem avui, d’alguna forma 

pot incidir en els temes que no acabin dormint en 

algun calaix, i més quan es tracten de compromisos 

adoptats en una proposta de resolució en aquesta 

Cambra fa a bastament mes d’un any. 

Així després de vàries preguntes formulades en 

relació als treballadors per compte propi, sabem quin 

és finalment el plantejament del Govern. 

Aquesta qüestió hauria merescut encabir-se dins 

d’un plantejament global de reforma del sistema de 

funcionament de la Caixa Andorrana de Seguretat 

Social -fa una estona en parlàvem- però aquesta és 

una de les grans reformes que el govern demòcrata 

haurà estat incapaç d’afrontar de forma clara i 

aprofundida. 

En tot cas, les reformes, ho hem vist fa una estona, 

es limiten a accions puntuals. En tot cas, la proposta 

que planteja Govern per la cotització dels 

treballadors per compte propi, almenys en les seves 

línies generals s’ajusta molt més a la realitat de la 

situació i respecta el principi de proporció en relació 

al que es guanya. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la dúplica, Sr. ministre. 

No voleu... 

Entraríem, doncs, en el torn de les repreguntes, Sr. 

conseller. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Doncs, el Sr. ministre ens explicava ara que tenen 

aquests estudis bastant avançats. Encara queden 

algunes qüestions. Ens parlava que un gabinet 

d’advocats està plantejant una proposta de projecte 

de llei. Doncs, per les informacions que ens ha donat 

el Sr. ministre i el que va transcendir als mitjans 

informatius, doncs, semblava desprendre que abans 

de presentar aquest projecte de llei això es 

presentaria als diferents grups parlamentaris. 

La pregunta és aquesta: és així Sr. ministre, si els 

grups parlamentaris podrem tenir aquest document 

abans que es tramiti com a projecte de llei? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Bé, no recordo bé haver assumit cap compromís en 

aquest sentit, però si vostè fa aquesta proposta i, per 

tant, doncs, prefereix que abans que entrem a tràmit 

parlamentari aquest projecte de llei el sotmetem de 

forma preliminar als grups parlamentaris, no hi tinc 

cap inconvenient. Al contrari, si això pot evitar, 

doncs, després endarrerir la tramitació del projecte 

de llei i la presentació d’esmenes, doncs, podríem 

incorporar ja amb caràcter previ les observacions que 

vostès facin, em sembla perfectament assumible. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. conseller. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Doncs, bé, crec que com a mínim si aquesta 

possibilitat hi és del que ens deia ara de poder 

disposar d’aquest document abans que entri o 

almenys fer unes explicacions en comissió legislativa, 

jo crec que seria una bona cosa abans de poder 

tramitar aquest projecte de llei. 

Una pregunta. No sé si en aquests moments, doncs, 

disposa de tota aquesta informació, li voldria 

demanar si en aquests moments tenen clar amb 

aquests estudis, si aquesta cotització es faria o es faria 

una liquidació durant cada mes, o si al final de l’any 

es faria una regularització, cosa que segurament és el 

més adient en aquests casos. 
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Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

En principi la idea és prendre en compte bé, tal com 

li he explicat, doncs, la renda neta ajustada, la 

combinació de dues variables, els ingressos i els 

beneficis de l’any immediatament anterior, no?  

Evidentment, si això s’hagués de fer en base a 

aquestes variables de forma mensual, crec que això 

afegiria molta complexitat a la gestió de la cotització 

i, a més a més, doncs, crec que seria impossible. 

Dit això, també és cert, doncs, que per fer possible 

aquesta... doncs, el fet de prendre en compte aquests 

paràmetres de l’any immediatament anterior, també 

requerirà, doncs, que la Caixa Andorrana de 

Seguretat Social tingui accés directe a les dades 

tributàries de les persones que realitzen una activitat 

per compte propi. I per tant, aquesta previsió també 

s’haurà de contemplar en el Projecte de llei, a fi i 

efecte, doncs, que hi hagi una habilitació expressa 

per poder tenir accés a aquestes dades. 

Però crec, doncs, que el que correspon i el que 

permetrà una gestió ordenada i relativament senzilla 

d’aquest nou règim de cotització, és que tinguem en 

compte durant tot un any les dades de l’any 

immediatament anterior. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, si no hi ha més... 

Sr. Gerard Alís teniu la paraula. 

El Sr. Gerard Alís:   

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, només és una mica per aclarir la proposta. Primer 

com a introducció, sí que hem de lamentar una mica 

que haguem tingut aquesta informació per la premsa, 

tenint en compte que hi ha una resolució d’aquest 

Consell que encomanava fer aquests treballs. 

Però en tot cas, per poder aclarir clarament el 

sistema, perquè no queda clar, si ho he entès bé del 

que ha aparegut en les seves declaracions, és que la 

nova cotització dels autònoms funcionarà en base al 

salari mitjà tal com existeix actualment, però serà 

modulada en funció d’un percentatge que va del 25 

al 150%, que dependrà dels ingressos de l’autònom 

concret o del cotitzant per compte propi. 

Ens podria aclarir això si és així, o encara falta 

modular-ho en funció dels estudis que queden 

pendents de fer? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí. 

Jo l’única informació que vaig traslladar a la 

periodista, doncs, del mitjà de comunicació al qual 

he fet referència, quan em va preguntar al respecte i 

crec que era una qüestió de cortesia contestar-li en 

aquest sentit, és que estàvem treballant en un nou 

règim de cotització, que tindria en compte potser els 

ingressos o potser altres variables, i que les bases de 

cotització oscil·larien aproximadament entre 200 i 

600 euros. En aquest sentit, jo no vaig donar cap 

informació que no hagués facilitat anteriorment ja a 

aquesta Cambra. 

Per tant, no acabo d’entendre, doncs, vostès, tant el 

Sr. Naudi com vostè, que es puguin molestar arran 

d’aquetes informacions que jo vaig avançar a la 

periodista. 

Dit això, crec que ho he explicat abans. Del que es 

tracte és de prendre com a paràmetre o com a 

variable que fixarà aquestes bases de cotització, i 

vostè ho ha dit molt bé, doncs, anirien des del 25% 

del salari mitjà al 150% del salari mitjà. Però la 

variable que es prendrà com a base d’aquesta 

cotització, pot ser a bé la renda neta ajustada, és a 

dir, la renda neta deduint-ne o no tenint en compte 

les... abans de les amortitzacions i deduint un 10% 

en concepte de despeses, o bé una combinació 

ingressos i beneficis.   

Aquesta és la darrera decisió que ens queda per 

determinar un cop disposem d’aquest segon estudi 

que en principi, doncs, rebrem en les properes 

setmanes. 

Veurem quina de les dos variables condueix a una 

situació de major equitat, i evidentment, també 

tindrem en compte l’altre paràmetre que formava 

part de la resolució que va adoptar aquest Consell 

General, és que garantim en tots els casos la 

sostenibilitat del sistema. I per tant, doncs, com a 

mínim... 
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El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Xavier Espot: 

... hem d’acabar recaptant amb un mètode o amb 

l’altre, hem d’acabar recaptant el mateix que estem 

recaptant ara perquè del que es tracta no és de, en 

cap cas, doncs, comprometre la situació financera, ja 

de per si, prou difícil de la Caixa Andorrana de 

Seguretat Social. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Gerard Alís. 

El Sr. Gerard Alís: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, gràcies. 

Jo l’ocasió, crec també d’una pregunta del Sr. Naudi 

sobre aquest tema, nosaltres li vam plantejar la 

nostra preocupació quan s’exposava el sistema que 

s’estudiava, és que la cotització depengués, com 

vostè ha dit, de la renda neta, per tant, dels beneficis 

obtinguts per una persona que cotitza per compte 

propi i, que, per tant, això pugui suposar un 

increment d’IRPF en aquest cas. 

És clar, el sistema que se’ns explica ara, que a priori 

el veig favorable, perquè canvia aquest sistema, 

segueix mantenint una base fixa, que és el salari 

mitjà que, evidentment, en funció dels ingressos 

varia. Per tant, això ens pot semblar convenient, 

perquè evita aquell problema. Evidentment tot això 

són estudis i encara no tenen res clar. 

Però el que ha sortit és que aniria per aquí. I aquí 

vaig a la meva repregunta. Per poder determinar el 

percentatge aplicable a cada autònom en funció de 

rendes o dels ingressos nets de les persones, com es 

preveu que la CASS obtingui aquests ingressos? Hi 

haurà un conveni amb tributs per passar la 

informació o com es preveu que això estigui fet, 

perquè aquesta confirmació es tingui? O anant 

garantint la comissió de les dades, i a l’hora 

permetent que s’apliqui correctament el nou sistema.  

(1.05’.25’’) 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Bé, si per exemple acabéssim optant per la renda 

neta ajustada, del que es tracta, doncs, és que la Llei 

de la seguretat social estableixi una habilitació 

expressa de tal forma, doncs, que la CASS pugui 

accedir a les dades tributàries dels autònoms, 

aquelles dades, evidentment no totes les dades, sinó 

aquelles dades absolutament imprescindibles per 

poder arribar a xifrar quina és aquesta renda neta 

ajustada. 

Si al final optéssim per la combinació entre ingressos 

i beneficis, doncs, de la mateixa manera es donaria 

accés directe per tal, doncs, que es pugui obtenir 

aquesta informació concreta i, evidentment, sempre 

d’una forma restrictiva. Perquè com bé vostè ha dit, 

doncs, estem incidint en un dret fonamental, i des 

d’aquesta perspectiva, doncs, qualsevol limitació 

d’aquest dret fonamental s’ha de fer sota paràmetres 

d’equitat i de restricció. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Les dos últimes preguntes, Sr. Alís i després Sr. 

Víctor Naudi. 

El Sr. Gerard Alís: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Una última repregunta, doncs, en aquest tema que 

em preocupa. Hi ha una categoria de persones que 

cotitzen per compte propi, que són els 

administradors de societats, i aquí sí que se’ns 

planteja un dubte i volem saber si això s’ha tingut en 

compte. 

Tenint en compte que un important teixit 

empresarial del nostre país són PIMES aquestes 

sovint sota forma de societats, en les quals 

l’administrador únic és alhora soci majoritari i, en 

aquest sentit, a efectes de la CASS no pot cotitzar 

com assalariat, malgrat pugui tenir un sou 

degudament. 

En aquest cas, el dubte que es planteja és si s’està 

tenint en compte quins ingressos tindrà en compte 

aquest administrador per efectuar aquest càlcul ja 

que fiscalment, els ingressos de la societat no són 

atribuïbles a l’administrador i alhora moltes vegades 

no cobra per fer la tasca d’administrador. I per tant, 

la funció d’administrador, que és la que li fa cotitzar 

com a persona de compte propi, no és té en compte. 

Per tant, volia saber si en aquests càlculs que s’estan 

fent i aquests estudis, s’ha tingut en compte aquesta 

situació? 
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Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Vostè sap que ja en el règim vigent els 

administradors de societats no remunerats o una 

remuneració molt poc important ja es beneficien 

d’unes bases de cotització reduïda. En principi la 

idea, no només hi ha aquest supòsit, també hi ha 

aquell supòsit d’empreses, doncs, que presenten 

resultats i xifres de negocis reduït, o fins i tot, 

empreses que es troben en els dos primers anys 

d’activitat. 

La idea és establir en el nou règim una combinació 

d’aquests dos sistemes. És a dir, amb caràcter general 

hi hauria aquests trams en funció o de la renda neta 

ajustada o en funció de la combinació dels beneficis 

o dels ingressos, però també establiríem o 

mantindríem, potser amb algun retoc, -ara tampoc 

no li puc entrar en massa detall-, però mantindríem 

aquests supòsits de bases de cotització reduïda que ja 

contempla el règim jurídic vigent. 

I per tant, doncs, en aquests casos d’administradors 

de societats no remunerats o que perceben una 

remuneració simbòlica, com vostè ha dit, doncs, 

evidentment, es continuarien beneficiant d’aquestes 

bases de cotització reduïda. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Víctor Naudi. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Simplement no és cap repregunta, era per contestar 

per al·lusions el que deia el Sr. ministre fa una 

estona, que feia referència, doncs, a què si els 

membres que plantegem les preguntes estàvem 

molestos sobre el fet que això hagués transcendit als 

mitjans abans que transcendís o s’expliqués en 

aquesta Cambra. Bé, jo crec que no és una qüestió 

d’estar molestos o no estar molestos. Jo crec que 

l’important és que les reformes avancin i en aquesta 

qüestió, doncs, jo crec que és important, i el paper de 

l’oposició en aquest sentit, doncs, és de fer avançar 

les coses, que hi hagi transparència i dinamitzar 

l’acció del Govern. 

Per altra banda, no és una molèstia, és una 

constatació el fet que darrerament, doncs, a Govern 

s’està o ens té acostumats, almenys una part dels 

consellers d’aquest hemicicle, a què se’ns informi 

mitjançant la premsa. I simplement és una 

constatació, no és cap molèstia. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Passem a la quarta de les preguntes presentada. 

4- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Víctor Naudi 

Zamora, conseller general del Grup 

Parlamentari Mixt, per escrit de data 7 de 

novembre del 2017, relativa a la contractació 

d’una empresa especialitzada en la recerca de 

personal per a la UIFAND. 

Fou registrada amb el número 1340 i s’ha publicat en 

el Butlletí 83/2017, del 7 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Víctor Naudi. Teniu la 

paraula. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Gràcies Sr. síndic. 

En l’edicte publicat al BOPA número 69, del 25 

d’octubre del 2017, es fa públic per acord de Govern 

del 18 d’octubre del 2017, l’adjudicació d’un 

contracte a una empresa especialitzada en la recerca 

de personal per a la Unitat d’Intel·ligència Financera 

d’Andorra. 

En el mateix edicte s’especifica que es tracta d’una 

adjudicació directa, amb un preu cert del 20% de la 

remuneració bruta anual. 

Ateses aquestes consideracions es demana al 

Govern: 

Quins són els motius que han dut el Govern a 

contractar una empresa especialitzada en la recerca 

de personal en el cas de la UIFAND? I en base a 

quins criteris? I quin és el cost real de la contractació 

en xifres absolutes? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 
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Per part del Govern té la paraula el ministre, Sr. 

Jordi Cinca. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

La motivació d’haver dut a terme aquest procés a 

través d’una empresa externa, aquest procés de 

contractació de personal per la UIFAND a través 

d’una empresa externa, és senzillament i n’hem 

parlat també en altres ocasions, doncs la dificultat 

per cobrir aquesta plaça un cop esgotats els 

procediments més habituals, que no necessàriament 

són els que ha d’utilitzar la UIFAND perquè així li 

permet la Llei de blanqueig. Però, en tot cas, la 

UIFAND al febrer d’aquest any 2017, al març 

d’aquest any 2017, després d’haver publicat edictes 

posant aquesta plaça a concurrència pública doncs, 

va ser impossible cobrir la plaça. Davant d’aquesta 

impossibilitat i la necessitat de dotar aquesta plaça 

de jurista, doncs s’ha optat per contractar una 

empresa especialitzada que pugui anar a un mercat, a 

una zona geogràfica més àmplia que tingui especial 

coneixement del mercat català, perquè una de les 

condicions que s’exigeix a qui pugui postular en 

aquesta plaça és un coneixement aprofundit del 

català i, per tant, s’ha contractat aquesta empresa. 

Quant al cost, com molt bé reflexa l’edicte 

d’adjudicació, és el 20% de la remuneració bruta 

anual de la persona que s’acabi contractant. Per tant, 

a hores d’ara no la puc quantificar perquè encara no 

s’ha procedit a aquesta contractació, però en tot cas 

sí que li puc dir que ja s’ha fet un primer pagament 

que és el pagament que es fa en el moment de signar 

el contracte amb l’empresa a la que se li encomana 

aquesta feina, i aquest pagament ha estat de 2.500 

euros. Es complementaran aquests 2.500 euros quan 

es regeixi amb l’objecte del contracte que és trobar 

una persona pel Departament jurídic de la UIFAND, 

s’estableixi el salari d’aquesta persona i, per tant serà 

el 20% del salari anual d’aquest nou contractat per la 

UIFAND. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé doncs, escoltada la intervenció del ministre, no és 

la primera vegada que s’evidencia que en certs llocs 

de responsabilitat en determinats organismes i de 

certa sensibilitat, existeixen dificultats per trobar 

personal especialitzat. 

Podem admetre per càrrecs molt concrets i de 

responsabilitat, però en altres casos per a perfils de 

caire tècnic costa més de creure, no? 

Abans de contractar una empresa especialitzada en 

la recerca de personal, estimo que Govern disposa 

dels mitjans necessaris per dur a terme certes 

prospeccions i més quan es tracta de cobrir un 

nombre reduït de llocs de treball. 

Així constatem que bona part dels membres de 

Govern, començant pel mateix cap, comencen a 

presentar símptomes de cansament i desgast, fet que 

els porta a buscar determinats especialistes perquè 

els substitueixin en algunes de les seves atribucions. 

Arribats a aquest punt acabarem tenint un Govern 

de tecnòcrates que farà la feina, i no caldran ni 

eleccions. No anem bé senyors! 

Si en algun organisme calen mitjans és justament a 

la UIFAND, ho recordava aviat farà un any 

defensant una esmena per dotar la UIFAND de més 

mitjans, esmena finalment rebutjada per la majoria 

demòcrata. 

I aquest any sembla que encara es redueixen els 

mitjans. 

Vist l’informe de la cinquena avaluació del 

Moneyval la cosa comença a ser preocupant. 

En tot cas, i pel que respecta a la contractació d’una 

empresa especialitzada en la recerca de personal, al 

meu entendre i abans de llançar un edicte amb 

aquesta finalitat caldria plantejar-se que potser 

alguna cosa no funciona bé en aquest organisme. 

Així en la resposta a la demanda d’informació que 

vaig cursar el passat mes de setembre, rebuda el 

passat 24 d’octubre, es desprèn que actualment hi 

treballen set persones quan el nombre òptim hauria 

de ser de 10. 

Per altra banda, també es desprèn que entre el 

període que va del 2011 al 2017, hi ha hagut un total 

de 10 baixes de forma escalonada, sobre una plantilla 

de vuit membres, fet que evidencia que alguna cosa 

no funciona bé. 

La responsabilitat de tot govern és de preveure amb 

el temps suficient les respostes que cal plantejar per 

afrontar els reptes del futur, i més quan en una 

matèria sensible com la que té atribuïda la UIFAND, 

les exigències internacionals i els compromisos 

contrets cada dia ho posen més difícil. En aquest cas, 

el Govern reacciona tard. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies. 

Sr. ministre, per la dúplica. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

La veritat, Sr. Naudi, no he entès molt bé la primera 

part de la seva rèplica però, en tot cas, totes les 

al·lusions al possible o hipotètic cansament del cap 

de Govern o de qualsevol membre del Consell de 

ministres crec que poc tenen a veure amb les 

competències de la UIFAND, i també interpreto que 

en cap cas està insinuant que els membres de la 

UIFAND hagin de ser nomenats sota perfils polítics. 

Estem parlant de tècnics, de tècnics que han de tenir 

una qualificació en un àmbit d’especialització 

important i que han d’estar absolutament asèptics a 

qualsevol valoració d’ordre polític i això d’aquests 

paràmetres es farà qualsevol contractació, ja li puc 

ben assegurar, a la UIFAND almenys mentre hi hagi 

aquest Govern. 

Pel que fa a la resta de les consideracions de la seva 

rèplica, li he dit a la primera resposta normalment, el 

drama d’aquests debats de preguntes és que les 

rèpliques i moltes vegades les preguntes no tenen en 

consideració el que primerament explica el Govern 

en la seva primera resposta i, per tant, poden quedar 

una mica fora de lloc. El Govern, primer, va fer 

edictes interns dins del propi Govern, sigui dit de 

pas, no en té cap obligació per cobrir aquesta plaça, 

de fer-ho, però ho va fer amb un ànim d’obrir al 

màxim la concurrència, no va poder ser coberta 

aquesta plaça per funcionaris o per gent que treballa 

actualment a l’Administració, després es van fer dos 

edictes (un el 3 de febrer del 2017, BOPA número 9, 

un altre el 6 de març del 2017, BOPA número 16) 

també per cobrir la plaça i no va poder ser possible, i 

fins i tot es van fer accions prop del Col·legi 

d’advocats d’Andorra en el sentit de què a través 

dels canals del propi Col·legi d’Advocats d’Andorra 

doncs, es posés en coneixement dels col·legiats que 

hi havia aquesta plaça vacant, tampoc es va poder 

cobrir, i a partir d’aquí doncs es va prendre la 

determinació de contractar aquesta empresa amb 

l’ànim de poder cobrir una plaça que és 

imprescindible de poder-se cobrir. 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Jordi Cinca: 

I no cal donar-li moltes més voltes ni especular sobre 

el cansament del Govern perquè sortosament la 

UIFAND i moltes altres organismes, dependents o 

no del Govern, funcionen amb independència del 

nivell de cansament que puguin tenir els ministres. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per les repreguntes, Sr. conseller. 

El Sr. Victor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, doncs escoltada l’explicació del ministre encara 

em preocupa més la qüestió en el sentit de què si 

amb els mitjans que té el Govern i les prospeccions 

que ha fet per buscar persones per ocupar aquesta 

plaça, doncs no han donat els seus fruits, doncs 

possiblement o molt difícilment una empresa externa 

especialitzada podrà trobar un perfil amb el qual 

donar resposta a aquestes necessitats. 

Bé, jo crec que més enllà de cobrir aquesta plaça, 

com deia en l’exposició anterior en la meva rèplica, 

doncs tenint en compte la resposta que es va donar 

en aquella demanda d’informació es pot evidenciar o 

es pot intuir que si no es troba a ningú per aquesta 

plaça potser hi ha alguna cosa que no acaba de 

funcionar bé i, per tant doncs, jo crec que aquí 

caldria que el Govern fes una reflexió més enllà de 

buscar una empresa per contractar... una empresa 

especialitzada per buscar personal. 

Jo crec que un departament com aquest cal dotar-lo 

de mitjans, mitjans físics i mitjans humans, i jo crec 

que no s’està... o s’està deixant passar el temps en 

una qüestió molt delicada. 

En tot cas, li faré una primera repregunta. Per què 

s’ha contractat aquesta empresa, en part era de 

transports, però per què s’ha fet amb contractació 

directa i quins mitjans té aquesta empresa perquè 

Govern pensa que pot donar resposta a aquesta 

situació? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

Abans de respondre a la pregunta en concret, com 

que el Sr. Naudi ha fet una introducció molt llarga i 

molt allunyada de la pregunta, per cert, doncs també 
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em permetré fer una reflexió sobre el seu comentari 

previ. 

Miri sí, possiblement hauríem de preocupar-nos pel 

fet de què costi tant cobrir aquest tipus de places. 

D’entrada el que denoten és que són places, com li 

deia, molt especialitzades, òptim en aquest cas per la 

UIFAND, però també val a dir la mateixa reflexió 

per l’INAF i per altres organismes seria que no 

només poguessin contractar persones amb una 

qualificació adient, sinó que tinguessin ja experiència 

en l’àmbit competencial que s’exigeix, això encara fa 

més difícil trobar aquestes persones i possiblement 

també posa de relleu certes dificultats per ser 

competitius a l’hora d’atraure persones que tinguin 

aquestes capacitats i aquestes qualificacions perquè 

han de competir amb un mercat privat que valora 

moltíssim aquests perfils i que, per tant, els paga molt 

per damunt del que pot pagar l’Administració i, aquí, 

segurament rau part de la dificultat. 

Però, en tot cas... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Jordi Cinca: 

El que sí que li puc dir és que aquest Govern, i en 

concret també la UIFAND i la seva direcció, pot ser 

titllada de moltes coses, però no de no haver tingut 

una clara voluntat de dotar de personal i de recursos 

a la unitat. 

De fet, aquesta ha més que duplicat els que hi havia 

l’any 2010 i, per tant, ara podem tenir dificultats en 

trobar aquestes persones, ens hi haurem d’esforçar 

més, però en tot cas, com a mínim ara tenim 

voluntat de contractar. I fins en aquell moment, 

doncs, aquesta unitat una mica abandonada de la mà 

de Déu i que només tenia dos recursos per fer tota la 

feina que tenia encomanada. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller alguna altra repregunta... 

El Sr. Víctor Naudi:   

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Doncs, bé, diu Govern que té la voluntat de 

contractat. Jo crec que més que voluntat és una 

necessitat. Doncs, deia abans que alguna cosa hi deu 

haver. Recordo que entre el 2011 i actualment, 

pràcticament en sis anys hi han hagut unes 10 baixes 

per diferents motius, canvis de llocs de feina, etc., un 

total de 7 o 8 persones actualment, que és la 

composició actual. 

Per tant, doncs, més que plantejar-se de cobrir una 

plaça, també caldria buscar els motius d’aquests 

moviments o d’aquestes baixes i, per tant, 

possiblement aquí tindríem l’explicació de perquè 

costa tant de trobar determinats perfils. 

En tot cas, el ministre deia que a partir del 2010 s’ha 

dotat de més mitjans. Evidentment, no pot ser d’una 

altra manera. Les circumstàncies i els condicionants 

externs internacionals, doncs, obliguen a dotar de 

molts més mitjans aquesta unitat, i fins i tot, doncs, 

encara en falten. 

En tot cas, una de les repreguntes que faré ara, és en 

el pressupost d’enguany, amb una primera lectura, 

doncs, es denota que hi ha una baixa de previsió en 

concepte de retribució dels càrrecs. Ens pot explicar 

això Sr. ministre, per què en lloc de dotar de més 

quantia la partida de personal, doncs, encara es 

baixa? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

No tinc ara aquí el pressupost per anar al detall, i per 

tant, li demano al conseller Naudi que tingui la 

consideració que potser no ajusto alguna de les 

respostes amb suficient precisió. Però com es desprèn 

d’aquesta pregunta a la que vostè va fent referència 

constantment, la UIFAND, l’any 2017 ha tingut 

dues baixes significatives. Quan dic significatives vull 

dir dues persones que ja tenien una trajectòria dins 

de la UIFAND, que tenien una antiguitat, i que per 

tant, tenien un salari que responia a aquesta 

antiguitat a la vàlua de les dues persones. Aquestes 

dues persones, com ja també hem tingut ocasió de 

comentar aquí, han pogut optar a llocs de treball 

molts qualificats que denoten la seva vàlua, que 

denoten el reconeixement de la seva trajectòria i, per 

tant, el pressupost, el que fa, és contemplar, cobrir 

aquestes places amb persones que ja no tenen 

aquesta càrrega, -si se’m permet- de l’antiguitat i dels 

complements que van generant-se al llarg de la 

carrera d’una persona. I per tant, doncs, els petits 

ajustos poden venir donats per aquest fet. 

El pressupost contempla la cobertura de totes les 

places previstes a la UIFAND, sense oblidar-ne cap 

ni una i, per tant, des d’aquesta vessant 

pressupostària no hi haurà cap impediment per 



Sessió ordinària del dia 16 de novembre del 2017 Núm. 21/2017 Diari Oficial del Consell General 

23 

poder-les anar cobrint si anem trobant els perfils 

adients. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Una darrera repregunta, Sr. conseller. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Doncs, també analitzant per sobre les previsions 

pressupostàries pel pressupost de l’any vinent, es 

constata o es denota, doncs, una baixa de les 

retribucions dels càrrecs fixes i un augment d’aquells 

càrrecs eventuals. Bé, la pregunta seria la següent: 

per què aquesta diferència, per què un augment del 

personal eventual i, en aquest cas, en un organisme 

d’aquesta sensibilitat per què es potencia personal 

eventual i si aquest personal eventual té clàusules de 

confidencialitat previstes? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Jordi Cinca teniu la paraula. 

El Sr. Jordi Cinca: 

El personal eventual, doncs, com molt bé diu el propi 

nom és per cobrir el trànsit en què ens puguem 

trobar sense la possibilitat de cobrir alguna vacant. 

És un personal eventual que en tot cas tampoc és 

permet per segons quin tipus de plaça, per la càrrega 

de confidencialitat a la qual fa referència el propi 

conseller, però també, perquè no té sentit cobrir 

transitòriament segons quina plaça per la naturalesa 

de la mateixa, i per la implicació que requereix el 

lloc de treball. Per tant, senzillament, en un moment 

en què tenim algunes places vacants, doncs, es 

preveu la cobertura d’alguna plaça a través 

d’eventuals mentre no s’acaben els processos de 

selecció que permetin cobrir de manera definitiva 

aquests llocs de treball. 

La confidencialitat de qualsevol persona que entra a 

la UIFAND és la mateixa per a tothom, tant pel 

personal fix com pel personal eventual, i es preveu 

així en els seus contractes i, per tant, no es fa cap 

tracte especial entre un eventual o un personal fix. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, passem a la darrera de les preguntes presentades. 

5- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Víctor Naudi 

Zamora, conseller general del Grup 

Parlamentari Mixt, per escrit de data 7 de 

novembre del 2017, relativa a la contractació 

d’una empresa especialitzada per ajudar a 

definir el projecte del recinte multifuncional. 

Fou registrada amb el número 1341 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 83/2017, del 7 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Víctor Naudi. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Gràcies Sr. síndic. 

En l’edició del dia 2 de novembre del 2017 d’El 

Periòdic d'Andorra el ministre de Turisme declara que 

ha contractat una empresa internacional per a ajudar 

el Govern “a definir el projecte” del recinte 

multifuncional i també “... el cost del recinte, quin 

tipus de gestió es podria fer, si seria deficitària o no o 

quin podria ser l’emplaçament idoni”. 

Ateses aquestes declaracions ministerials es demana 

al Govern: 

Quins són els motius que han dut el Govern a 

contractar una empresa internacional per al projecte 

del recinte multifuncional? En base a quins criteris 

l'ha seleccionat? I quin és el cost real de la 

contractació en xifres absolutes? 

Gràcies Sr. síndic. 

(El M. I. Sr. Ladislau Baró Solà deixa la sala) 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel Govern té la paraula el ministre, Sr. Francesc 

Camp. 

El Sr. Francesc Camp:   

Sí, gràcies Sr. síndic. 

En la pregunta que em va formular en l’anterior 

sessió del Consell General de control al Govern, en 

la qual em demanava en quin estat es trobava aquest 

projecte, li vaig manifestar, i li cito textualment: la 

construcció d’un recinte multifuncional és una 

iniciativa mai vista a Andorra amb unes 

característiques tant constructives com de gestió 

gens habituals, una iniciativa que requeria abans de 

decidir-ne la seva construcció d’una estimació 
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acurada tant del seu cost de construcció, del cost de 

gestió anual del recinte i de la cartera d’espectacles 

que s’hi organitzarà, com també de l’impacte que 

generaria anyalment en termes de noves entrades de 

turistes i d’increment de la despesa dels mateixos al 

país”, i tanco la citació. 

Seguint el fil d’aquests arguments, era, doncs, 

imprescindible buscar els col·laboradors més 

adequats per dur a terme aquestes estimacions, I no 

era evident trobar-los, atès que havien de ser 

persones o empreses especialitzades a la vegada en el 

disseny d’aquests tipus de recintes, i en la seva gestió 

posterior. 

Estem d’acord Sr. Naudi que són dues capacitats ben 

diferenciades i difícils de trobar a Andorra, perquè 

justament i insisteixo, no existeix al país cap recinte 

amb les característiques que havíem definit. Per tant 

el criteri principal que ens ha guiat en la 

contractació de dues empreses -al final han estat 

dues empreses, no una sola, dues empreses 

internacionals, després li diré quines són-, el criteri 

que ens ha guiat és justament la professionalitat 

d’aquestes empreses per dur a terme, justament 

aquestes tasques abans esmentades, ja sigui el 

disseny, explotació del recinte com també la seva 

construcció. 

Abans que m’ho demani, ja li dic que aquestes 

empreses després de presentar-nos les propostes de 

col·laboració amb els seus pressupostos 

corresponents, han estat contractades directament 

per Andorra Turisme. És a dir, que en aquest cas, 

excepcionalment, no es va contractar ni demanar 

pressupostos a altres empreses, perquè vam entendre 

que eren empreses que s’adaptaven perfectament a 

les nostres necessitats en aquesta fase inicial del 

projecte, en la que calia acotar la dimensió del 

projecte per decidir si prosperava. 

Ara li diré el nom de les empreses i al que es 

dediquen. 

La primera és una empresa que es diu AEG, que va 

ser l’empresa que ens va ajudar en la part d’anàlisi 

preliminar de la viabilitat econòmica del recinte 

multifuncional, tenint en compte una capacitat 

màxima del recinte de 5.000 espectadors. Dir-li que 

és una empresa AEG americana, líder mundial de 

l’entreteniment tant a nivell cultural com esportiu. 

Té en propietat, control o participa en més de 100 

recintes, principalment als Estats-Units, però també 

a Europa, per exemple, el Mercedes-Benz Arena de 

Berlin, o l’O2 Arena de Londres. A la vegada 

organitzen concerts, gires, festivals, cal dir que és 

una empresa que gestiona aquí a Europa 6 dels 14 

recintes més importants a nivell d’espectacles, tant 

esportius com culturals, organitza més de 10.000 

esdeveniments anuals, i rep dins la gestió d’aquests 

recintes més de 50 milions d’espectadors anuals. 

Aquesta companyia també produeix espectacles 

permanents, ja sigui en hotels a Las Vegas, per 

exemple, gestiona també equips professionals de 

hoquei sobre gel, tant a Europa com a Estats-Units, i 

organitza esdeveniments esportius com pot ser la 

volta ciclista a Califòrnia o té un calendari 

d’exhibicions de futbol als Estats-Units amb equips 

internacionals de renom. 

I pel que fa al disseny del recinte i a l’estimació dels 

costos de construcció, AEG ens va recomanar de 

treballar amb una empresa que es diu HOK, una 

empresa britànica especialista en el disseny de 

recintes, estadis, pavellons esportius, teatres, centre 

de congressos i exposicions. Aquests tipus de 

projectes es dediquen al disseny, arquitectura, 

enginyeria i planificació global d’aquests projectes. I 

per posar-los-hi un exemple, també han treballat en 

projectes tant rellevants com el disseny del nou 

pavelló blaugrana, del Futbol Club Barcelona, un 

projecte que suposo que molts dels que estem aquí el 

coneixem perquè se n’ha parlat molt als mitjans de 

comunicació catalans i espanyols. O també, per 

exemple, el Masterplan de l’exposició universal de 

Dubai que es du a terme el 2020. 

I pel que fa als costos de contractació, dir-li que en 

global han sigut 59.459 euros desglossats per una 

part AEG, 27.777 euros, pel que fa a HOK, 29.823, i 

afegir-hi aquí unes despeses de viatges, atès que hi 

han hagut reunions tant a Londres com aquí a 

Andorra de 1.859 euros. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller, per la rèplica. 

El Sr. Víctor Naudi:   

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, doncs, ara veient que ja no és una empresa sola, 

sinó que en són dues. 

Bé, si en la rèplica anterior deia que bona part dels 

membres de Govern començant pel mateix cap, 

comencen a presentar símptomes de cansament i 

desgast, en el cas del ministre de Turisme la cosa 

comença a ser preocupant ja que finalment ha 

acabat contractant dos “partners internacionals” 

perquè li facin la feina, ja no li queden idees Sr. 

ministre. 

Després d’alguns exercicis pressupostant la 

construcció d’un recinte multifuncional, i defensant 

la seva necessitat com un projecte estrella del 
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Govern, ara que pràcticament estem al final de la 

legislatura, us adoneu que com no hi ha res de 

concret, potser que ha arribat l’hora de començar a 

pensar què i com es pot fer. 

No fa gaire dèieu en manifestacions als mitjans que 

això ja serà per la propera legislatura. Doncs, potser 

ens podríem estalviar la contractació d’aquests 

partners. 

Heu passat d’asseverar al gener del 2016 que teníeu 

8 localitzacions possibles, per reconèixer que ara ni 

teniu localitzacions ni sabeu què hi voleu fer. Què ha 

passat ? 

Difícilment se us pot creure. 

Per projectar qualsevol projecte atípic o de certa 

complexitat, existeixen empreses assessores 

especialitzades -tal com acabeu de dir- per establir 

programes concrets, per acompanyar i seguir el 

desenvolupament dels mateixos, però abans, tot el 

que cal, és que l’òrgan contractant defineixi unes 

premisses i uns objectius a assolir sempre partint 

d’una voluntat clara i en aquest cas la voluntat ha de 

ser una voluntat política. El que no es pot fer és 

sortir de l’inconcret i esperar que un organisme 

especialitzat decideixi quina política s’ha de fer. És 

tal com pagar una empresa perquè ens governi. 

Arribats a aquest punt potser és l’hora, tal com 

dèieu, de deixar-ho per a la propera legislatura. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la dúplica, Sr. ministre li demanaria brevetat. 

El Sr. Francesc Camp: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Intentaré ser breu, perquè justament és una rèplica, 

entenc, carregada de molta demagògia, en aquest cas 

parlava de concreció. Crec que aquí dins la seva 

rèplica no n’hi ha cap de concreció. 

Cansats, bé, segurament n’entem. Fa sis anys que 

estem al Govern. Han passat dos crisis, una crisi 

econòmica i una crisi financera. Hem hagut de fer 

moltes coses, i evidentment podem estar cansats, no? 

En qualsevol cas, a mi el que em sorprèn, bé no em 

sorprèn perquè crec que és una tònica general de 

vostè en aquesta legislatura. Molt sovint quan el 

sento parlar aquí en aquesta Cambra sento parlar el 

seu president, perquè de fet no fa més que replicar 

amb aquesta intervenció fil per randa les crítiques 

que em va fer la setmana passada en dos articles als 

mitjans de comunicació. Llavors ja m’ho pensava 

que aniria per aquí la rèplica, i no vaig gens 

equivocat. 

De fet, al final, el que em diu és que nosaltres estem 

cansats i per això contractem persones o organismes 

que ens ajudin. A veure, nosaltres no naixem 

ensenyats, potser vostès naixen ensenyats. Per això 

són tant pocs potser al seu partit, perquè el fet de 

néixer ensenyat vol dir que potser amb pocs ja faig i 

no cal que abasti més dins el meu espectre polític, 

no? Nosaltres no naixem ensenyats, i el que 

intentem quan veiem que no arribem en algunes 

coses, com es fa en molts ministeris i en molts àmbits 

de l’empresa privada, doncs, es busquen els 

col·laboradors que ens poden ajudar a dur a terme 

aquests projectes. 

Un projecte que hi ha molta feina feta, hi ha molta 

documentació, hi ha molta concreció, tenim terrenys 

localitzats, sí que en tenim, sí que n’hi ha algun que 

és més candidat que algun altre per fer aquest tipus 

de projecte. I dir-li també, que a veure, no vam partir 

de zero, i vam contractar unes empreses amb els ulls 

tancats sense a veure on anàvem. Hi ha uns 

“griffings”, que s’acostuma a dir, és a dir, unes 

condicions que vam passar a aquestes empreses del 

que volíem, hi ha uns pressupostos que vam negociar 

a la baixa. I a partir d’aquí ens van fer la feina que 

demanàvem i que es va ajustar bastant... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Francesc Camp:   

... amb aquestes premisses. 

Llavors a veure, aquí vostè ens ven que ho hem fet 

sense cap tipus de consideració prèvia, amb els ulls 

tancats, de forma molt descontrolada, i res més lluny 

que tot això. S’ha fet, jo crec, que una feina molt 

rigorosa, molt professional. Al final no ha pogut ser. 

Està clar que el pressupost del Govern dóna pel que 

dóna, i està clar que la inversió és important, i en tot 

cas, jo espero que aquesta feina que s’hagi fet pugui 

servir en un futur Govern per donar-li continuïtat, 

perquè tard o d’hora, temps al temps, i això quedarà 

dins de les actes del Consell General, es farà un 

recinte multifuncional aquí a Andorra. 

Potser no serà d’aquí dos anys, d’aquí tres, potser 

serà més tard, però estic convençut que al país li cal 

aquest tipus de proposta per desestacionalitzar el seu 

turisme i per tenir una oferta molt competitiva, molt 

atractiva en temporada baixa, que és on realment 

encara estem patint. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller, per les repreguntes. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, doncs, em sorprèn, parlava de sorpresa, a mi 

també em sorprèn. Doncs, jo crec que deixar les 

manifestacions, encara veig que el cansament és més 

fort del que em pensava. 

Bé, diu que no neixen ensenyats, que això ho digués 

a principis de legislatura ho podria entendre que 

contractés aquests partners a principi de legislatura. 

Bé, a mi el que em sorprèn és que transcorregut 

aquest temps i a finals de legislatura i, doncs, quan ja 

portem dos anys on a cada pressupost de forma 

recurrent avancen els avantatges d’aquest recinte, 

les necessitats, assegura que era imminent, que 

tenien els terrenys. Bé, jo crec que ara es denota que 

tot això era paper mullat. 

Bé, una altra cosa, fa falta o no fa falta, bé, és un 

projecte de Govern, lícit, fins i tot jo el podria 

compartir a nivell d’equipament de país que pot ser 

interessant, però bé, jo crec que les coses no es fan 

d’aquesta manera. En principi, si aquest era un 

projecte estrella, possiblement hauríeu hagut de 

començar per fer aquesta feina. Jo crec que com deia 

abans, l’òrgan contractant i en aquest cas Govern, 

ha de definir uns objectius, unes prioritats, un ideal 

de projecte, i a partir d’aquí... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar posant la pregunta Sr. conseller. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, ja vaig acabant. 

Doncs, se li ha de donar forma i es poden 

evidentment contractar aquestes empreses. 

Però jo crec que sortir de zero i que aquestes 

empreses hagin de dir on s’ha de buscar un terreny i 

ocupar-se de quines possibilitats hi ha quan vostè ha 

estat venent tot el contrari, jo crec que això denota 

que realment esteu cansats. 

Bé, en tot cas semblaria ser, per les manifestacions 

que no disposàveu de terrenys, ara ens ha tornat a 

dir, ara fa una estona parlàveu de vuit localitzacions, 

ara parlava d’alguna localització, m’ha semblat 

entendre. Em pot precisar si tenen localitzacions 

creïbles per emplaçar aquest equipament? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

El Sr. Francesc Camp: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, com que estic molt cansat, segons vostè, doncs, 

faré una resposta breu. 

Sí tenim alguna localització que compleix 

perfectament els requisits per aquest recinte. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. conseller voleu repreguntar... 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí. 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Doncs, si ens pot explicar, vist el que ens ha 

comentat abans, doncs, durant aquests dos anys què 

heu fet, de què disposeu, quina feina teniu sobre la 

taula, feta, diguéssim? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

El Sr. cap de Govern ha demanat la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, estava apuntant aquí quantes vegades havia dit 

que estàvem cansats, eren vuit i a l’últim moment 

eren nou, perquè segurament si té una altra 

repregunta en seran deu. 

Jo vull mirar una mica la ciutadania, és cansat, no es 

pensi, el govern cansa. No sé si vostè estava molt 

cansat els dos anys que va fer, però evidentment que 

cansa, no? 

Però avui li han dit de dir això tantes vegades com 

pugui, i per tant, gairebé arriba a les deu. 

Ara ja per la ciutadania en general i per fer una mica 

distés, ahir vam tenir un Consell de Ministres, la 

veritat, i jo vaig trobar els ministres molt actius i li 

donaré una novetat, perquè al final tan cansats Sr. 

síndic. 

Al que vaig veure més dinàmic va ser al Sr Francesc 

Camp, per dir-ho d’una forma molt clara. Li dic això 

perquè vostè acaba la seva intervenció gairebé dient 
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que estem cansats i no hem fet res. Que això ja és 

gravíssim. 

I acabo i fiquem una mica d’humor. Jo contràriament 

a l’apreciació que té del Govern d’Andorra, jo a 

vostè el veig força bé Sr. Víctor Naudi i estic ben 

content. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Francesc Camp, li demanaria brevetat si us plau. 

El Sr. Francesc Camp: 

Sí, Sr. síndic seré breu. Gràcies. 

No, només dir-li que... A veure, no digui el que no és 

cert. Diu: “És que vostès han començat aquest 

projecte fa poc sense idea i sense tenir clar el que 

volien fer. Aquest projecte va començar, jo diria a 

finals del 2015, és a dir, en els primers mesos de 

legislatura. Anant a mirar alguns recintes a Espanya 

a veure com els feien, aprendre una mica dels errors 

-vam veure alguns recintes que s’havien fet pensant 

només amb el continent, no amb el contingut; és a 

dir que es va construir durant la bombolla 

immobiliària algun recinte, i després es va deixar i no 

sabia què s’hi posaria a dins-, i d’això comences a 

aprendre i dius... home, abans de començar a parlar 

d’obres, busquem les dos coses: busquem algú que 

ens ajudi a assessorar-nos per fer el recinte, però a la 

vegada també per fer un pla de negoci. 

Tot això està fet, està documentat. I des de llavors 

fins ara el que hem fet és buscar... No és evident 

trobar un partner com el que li he dit, perquè 

francament, jo crec que potser ara el Govern 

evidentment està assabentat que aquesta empresa és 

americana, que fa molta cosa, però crec que ningú 

en aquesta Cambra, o potser pocs de vostès, 

coneixen aquesta empresa. 

També ens passava el mateix a principis del 2016. 

Teníem poc coneixement d’aquest sector, llavors, 

buscar empreses referents no ha sigut fàcil; has de fer 

contactes, has de buscar, van passar uns mesos i a 

partir d’aquí, a partir de la primavera del 2016 tot 

s’encadena: es comencen a fer les reserves de 

pressupostos, les negociacions i des de llavors no 

hem parat. Entre molts projectes que teníem en 

cartera hem avançat en aquest, i si el pressupost del 

Govern ho hagués permès segurament estaríem 

parlant de més concreció a nivell de fer aquesta 

construcció a finals d’aquesta legislatura. 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Francesc Camp: 

Llavors, a partir d’aquí només reiterar que no hem 

parat aquesta legislatura de treballar en aquest 

projecte tant des d’Andorra Turisme com jo mateix 

que m’he implicat molt per tenir la documentació 

que tenim que, estic convençut que serà de molta 

utilitat en el moment en què el proper govern, o el 

que sigui, vulgui tirar-ho endavant. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Víctor Naudi i després Sr. Pere López. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, la intervenció del Sr. cap de Govern em 

tranquil·litza perquè ja m’estranyava que no sortís. 

Doncs, realment veig que encara li queda una mica 

de molla... 

(Se sent riure) 

Fins i tot després de les declaracions que deia l’altre 

dia, no? 

Bé, tenint en compte les declaracions aquestes: que 

es pot escurçar la legislatura, i el que deia el Sr. 

ministre doncs, si em pot precisar quin és el 

calendari previst perquè ara ja semblava que deixaria 

una proposta pel proper govern. Doncs, quines 

previsions tenen? Perquè si finalment aquesta 

legislatura s’escurça potser el treball aquest no 

s’acabarà ni d’entregar per part d’aquestes dues 

empreses, no? 

Per tant, sobre quin calendari està treballant, Sr. 

ministre? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

Gràcies Sr. síndic. 

No és com ho diu vostè. El treball està entregat ja, 

eh? Ja s’ha entregat la feina. Estem fent alguns 

ajustos però ja tenim els documents. Estem valorant 

si eventualment fem el segon pas que seria fer un 
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concurs d’idees abans de tenir tota la feina acabada. 

Ja ho veurem! Ja veurem aquests propers mesos si 

prenem aquesta decisió, o no. 

Jo vull recordar que per l’edifici “The Cloud” es va fer 

un concurs d’idees l’últim any de legislatura, i 

després va haver-hi el compromís de què si 

guanyàvem el tiraríem endavant, cosa que estem 

fent. Vull dir que a nivell de calendaris no ens 

preocupa. En tot cas, potser que fem un concurs 

d’idees... no és segur, com ja li he dit, i ho acabarem 

de decidir els propers mesos. 

A la vegada que, pel que fa al pla de negoci dir-li que 

sí que ens han fet una proposta, sí que és cert que 

nosaltres tenim contactes amb promotors musicals, 

no amb empreses que gestionen recintes però sí amb 

promotors musicals fruit d’aquests anys de treball al 

ministeri i de dur a terme diferents esdeveniments 

culturals, i que ens ha permès també afinar molt més 

aquestes previsions de pla de negoci. És a dir, que 

hem utilitzat la feina d’AEG però a la vegada altres 

informacions que ens han passat altres promotors 

que coneixem i que ens ho han passat totalment de 

forma gratuïta per informació nostra. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sí hem vist bé el pressupost d’aquest any 2018, la 

partida... -almenys al pressupost plurianual d’aquest 

projecte- queda anul·lat, queda a zero. I jo, el que li 

voldria demanar és si no creu que ha estat una 

llàstima la seva insistència en no reduir la dotació 

d’aquest pressupost. Nosaltres, que compartim que és 

un bon projecte i que mai hem proposat esmenar 

l’eliminació de la partida, sí que havíem proposat 

vàries vegades de reduir aquesta partida, de reduir-la 

per tal de dotar altres projectes i quan això s’ha 

debatut en el si de la Comissió de Finances doncs, 

semblava que aquesta partida era intocable i s’havia 

de gastar tot. 

Ara tinc aquí, per exemple, una esmena en temes 

mediambientals que preveia reduir en part aquesta 

partida, no sé si eren 200.000 euros, no creu que ha 

estat una llàstima ser tan ferm amb el pressupost i no 

reduir aquesta partida? No eliminar-la, eh? Només 

reduir-la, i haver perjudicat d’altres projectes? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

Bé, tot... A veure, quan ja ha passat tot això és fàcil 

dir que una cosa ha estat una llàstima, o no. 

Jo crec que en el moment en què es va mantenir el 

pressupost realment hi havia la ferma convicció per 

part del ministeri, i també per part del Govern, que 

es podria tirar endavant aquest projecte aquesta 

legislatura, per això es va mantenir. 

Ara bé, evidentment tenint en compte que és un 

projecte difícil, atípic i a mesura que ens anaven 

arribant les informacions de les demandes de 

col·laboració que havíem demanat, anàvem veient 

que realment sí que seria complicat per un tema de 

costos, però en el moment en què es van posar al 

pressupost aquestes partides -i l’última va ser el 

pressupost del 2017 que es decideix, doncs, durant 

els mesos de tardor del 2016- encara no disposàvem 

de tota la informació d’aquestes empreses per poder 

dir que no es podria fer  degut al cost, aquest 

projecte. Per això, vam insistir en mantenir -i aquí 

me’n faig responsable-, en mantenir realment dins 

del pressupost aquestes partides. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, si no hi ha més repreguntes i no havent-hi més 

preguntes presentades ni més punts a l’ordre del dia, 

s’aixeca la sessió. 

(Són les 10.52h) 

 



 

 

Llistat de preguntes al Govern amb resposta oral 

disponibles per a la sessió del dia 16 de novembre 

del 2017 

1- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. Pere López Agràs, president del Grup 

Parlamentari Mixt, per escrit de data 6 de novembre 

del 2017, relativa a la no presentació dels comptes 

del Fons de Reserva de Jubilació al Consell 

General, (Reg. Núm. 1335). 

2- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. Pere López Agràs, president del Grup 

Parlamentari Mixt, per escrit de data 6 de novembre 

del 2017, relativa a les propostes de mesures per 

garantir la sostenibilitat dels comptes de la CASS, 

(Reg. Núm. 1336). 

3- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora, conseller general 

del Grup Parlamentari Mixt, per escrit de data 7 de 

novembre del 2017, relativa a la cotització dels 

treballadors per compte propi a la Caixa 

Andorrana de Seguretat Social, (Reg. Núm. 1339). 

4- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora, conseller general 

del Grup Parlamentari Mixt, per escrit de data 7 de 

novembre del 2017, relativa a la contractació d’una 

empresa especialitzada en la recerca de personal 

per a la UIFAND, (Reg. Núm. 1340). 

5- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora, conseller general 

del Grup Parlamentari Mixt, per escrit de data 7 de 

novembre del 2017, relativa a la contractació d’una 

empresa especialitzada per ajudar a definir el 

projecte del recinte multifuncional, (Reg. Núm. 

1341). 
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